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ha de pagar l’Eige, 60 en un crèdit que acabarem de pagar 
a l’any 2023; per a 2016, 100 milions d’euros, senyories . 
Senyories, 100 milions d’euros de l’Eige per a pagar el crèdit 
de la fórmula 1, la que no ens havia de costar un euro a los 
valencianos .
 I si açò vosté pensa que és el mètode alemany que cal 
pagar la fórmula 1 també amb el pressupost públic d’una 
administració pública doncs, sincerament, crec que les prio-
ritats claríssimament no són les mateixes per molt que vosté 
s’encabote entre el govern antic del Partit Popular i el nou 
govern de progrés del pacte del botànic .
 És revolucionari en matèria de vivenda, esta consellera va 
a continuar reivindicant –i continuarà reivindicant– com ha 
reivindicat en este pressupost perquè siga revolucionari i es 
multiplique la inversió en matèria d’habitatge .
 I abans no li he contestat quan m’ha dit «¿qué hacen 5,9 
millones de euros de pobreza energética?», que la llum i 
l’aigua, ¿d’on es paga?, ¡de la vivienda!, ¡de la vivienda! 5,9 
milions d’euros per a ajudar en matèria d’habitatge i per a 
lloguer social . (Remors) No té precedents, no té precedents i 
està pactat amb la mesa de prevenció dels desnonaments .
 En definitiva, senyories, dignifiquem la política d’habitat-
ge, invertim en la reforma de vivenda, en el parc públic, en 
els cascs històrics, rehabilitació i regeneració urbana, la línia 
per a combatre la pobresa energètica i les ajudes al lloguer . 
No té precedents .
 En matèria de mobilitat anem a començar a planificar tot el 
desficaci que ens ha deixat l’antic govern de totes les concessi-
ons caducades, ¡que ja és gros açò!, ¿eh?, ¡que ja és gros! Hem 
de començar a planificar i comencem ¡de zero! I açò tindrà un 
temps però ahí estan els diners del pressupost per a planificar i 
per a millorar la connectivitat de les persones .
 En matèria d’urbanisme, en matèria d’urbanisme comen-
cem a planificar, i ahí estan els diners en el pressupost per a 
poder escometre tots els plans de caràcter supramunicipal 
que hem anunciat . I ahí està blanc sobre negre .
 Mire, tenim nous i grans reptes per a reinventar el futur, 
hem de substituir fórmules esgotades per respostes innova-
dores que transformen la cobdícia d’uns pocs en respon-
sabilitat social . Hem de reinventar-nos, i un vessant d’eixa 
reinvenció és la política de la rehabilitació .
 I vullc acabar citant Le Corbusier, que va dir que en la 
ciutat radica gran part de la felicitat humana .
 Doncs, esta conselleria i este govern estem disposats a 
fer-ho i ho aconseguirem .
 Moltes gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyora consellera .
 I moltes gràcies a tots els grups parlamentaris, senyors 
diputats, per la correcció i la contundència del debat .
 Anem a suspendre durant deu minuts per a despedir la 
consellera i rebre, en este cas, al conseller d’economia soste-
nible .

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

El senyor president:

 Senyors diputats, senyories, anem a continuar amb esta 
Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda, en este cas 
amb la compareixença del conseller d’Economia Sostenible, 
Sectors Productius, Comerç i Treball .
 Siga vosté benvingut a esta sa casa i, com ja li he comen-
tat, té vosté trenta minuts per a esta primera intervenció .

Compareixença del conseller d’Economia Sostenible, 
Sectors Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael 

Climent González, per a informar sobre el Projecte de 
llei de pressupostos de La Generalitat per a l’exercici 

2016 pel que fa a la seua conselleria

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Moltes gràcies, president .
 Molt bon dia, diputats, diputades .
 Anem a vore si no ho fem massa llarg i no cansem, per-
què sé que porten un ritme, ¿no?, però bé, és inevitable i, 
almenys, anem a intentar posar damunt de la taula quins són 
els números i els objectius de la conselleria o del pressupost 
per a 2016 .
 Dir que els objectius fonamentals de la conselleria, en 
aquest pressupost, és una aposta decidida pel suport als 
autònoms, a les cooperatives, a les microempreses, pimes 
i emprenedorisme; així com a la reindustrialització dels 
nostres sectors tradicionals; d’impuls dels sectors i activitats 
emergents; una indústria competitiva, ecològica i internaci-
onalitzada; l’eficiència energètica i les energies renovables; 
la innovació; un model de comerç equilibrat que done suport 
al comerç de proximitat i revitalitze el centre de les ciutats, 
amb l’objectiu d’afavorir les condicions per a la creació 
d’ocupació de qualitat, la reducció de la desocupació i el 
creiximent econòmic al nostre territori .
 Dir que la conselleria, en sensu stricto, presenta un pres-
supost de 337 .020 .660 euros . És a dir, això representa 19 
milions –19 .710 .000 euros– més que el pressupost de 2015 . 
I a nivell percentual estem parlant d’un 6,21% més que el 
pressupost de 2015 .
 Dir que, pràcticament, tots els programes pressupostaris 
experimenten un creixement, a excepció del 615 .10, que 
diu planificació i previsió econòmica, que baixa aproxima-
dament en 20 .430 .000 euros . Però això està claríssim que 
ve motivat pel Decret llei 5/2015, de 4 de setembre, del 
Consell, que passen de la direcció d’economia, emprenedo-
ria i cooperativisme –i, per tant, Ivace– a l’Institut Valencià 
de Finances . És a dir, ahí n’hi havien en el 2015 quasi 25 
milions; aleshores, eixa és la partida que es reduïx . Per tant, 
eixa mateixa partida, allò que va a l’Ivace, que després ho 
diré, també té un increment . Per tant, pràcticament la totalitat 
quasi de les partides augmenten .
 Els programes que més augmenten les seues consignaci-
ons de crèdit són els de Servof, política industrial, energia i 
promoció d’emprenedors, programes clarament comprome-
sos amb la millora del model productiu .
 I ho vull ressaltar, el pressupost de la conselleria es 
dirigix fonamentalment a atendre dos grans objectius estra-
tègics: afavorir les condicions per a la creació d’ocupació de 
qualitat i la reducció de la desocupació i, per una altra banda, 
l’impuls del creixement econòmic sobre la base de desenvo-
lupament econòmic sostenible .
 I anem a passar a cadascuna de les direccions gene-
rals . La Direcció General d’Economia, Emprenedoria i 
Cooperativisme compta amb un pressupost d’11 .710 .000 
euros, i aquest el dividim en tres programes pressupostaris .
 El primer, el programa 551 .10, elaboració i difusió esta-
dística, dotat amb 1 .920 .000 euros, és a dir, un 8,2% més que 
en 2015 . I entre els principals objectius d’aquest cal destacar 
l’elaboració i tramitació de l’avantprojecte del Pla valencià 
d’estadística 2017-2020 .
 El programa 615.10, planificació i previsió econòmica, 
disposa de 4 .850 .000 euros, és a dir, un 81,2% menys que en 
2015 per allò que acabe de comentar, és a dir, pel decret en el 
qual certes competències passen a l’IVF .
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 En aquest programa cal destacar la seua tasca en l’elabo-
ració d’informes econòmics sobre la conjuntura econòmica 
valenciana, així com l’impuls i el seguiment de la planifica-
ció de la política econòmica, com la novetat de l’elaboració 
i coordinació del pla estratègic 2016-2020 de desenvolupa-
ment sostenible i competitivitat de la comunitat .
 Així mateix, cal destacar la posada en marxa de dos noves 
línies pressupostàries destinades, una d’elles, a la promoció 
de l’economia sostenible, amb un milió i mig d’euros i, una 
altra, al finançament de projectes d’economia social, línia 
nominativa de transferència de capital a l’IVF, dotada amb 
dos milions d’euros, en el capítol VII per a finançar projectes 
d’economia social .
 I, finalment, el programa 322.55, de promoció d’em-
prenedors, cooperativisme i economia social, dotat amb 
4 .950 .000 euros, és a dir, un 6,4% més que en 2015, i que 
té com a objectiu impulsar la cultura de l’emprenedoria 
sostenible al nostre territori, afavorint l’esperit empresarial, 
l’autoocupació, així com el foment del cooperativisme i 
l’economia social .
 Per a fomentar el cooperativisme potenciarem la coope-
ració i el paper del Consell Valencià del Cooperativisme, 
impulsarem la creació d’empreses cooperatives i societats 
anònimes laborals i afavorirem els mecanismes de coopera-
ció i d’integració entre elles .
 Per a 2016, comptem amb les transferències corrents 
del programa de suport a l’economia social, dotat amb 
1 .780 .000 euros, i amb una nova línia d’ajudes dirigida a 
afavorir la constitució de noves empreses d’economia social, 
dotada amb 200 .000 euros .
 I vull ressaltar un aspecte que per a nosaltres és molt 
important i que sembla que fins ara havia estat molt oblidat: 
anem a digitalitzar el registre de cooperatives, de manera 
que el cooperativisme no estiga penalitzat en les seues ges-
tions . Ací he de dir que aixina com una societat anònima 
pràcticament en el transcurs d’un mes es podien tindre tots 
els papers, els d’una cooperativa podíem tardar cinc, sis, set 
o més mesos, i simplement per no tindre açò mínimament 
controlat o digitalitzat . I açò ho farem amb col·laboració 
amb la Direcció General de Tecnologies de la Informació i 
de les Comunicacions, de forma que es digitalitzen tant els 
expedients existents com els procediments administratius .
 En la Direcció General de Treball i Benestar Laboral, 
hem de dir que comptem amb un pressupost de 23 .440 .000 
euros . Dir que d’ella depén el programa 315 .10, condicions 
de treball i administració de les relacions laborals, on cal res-
saltar que per a fomentar el treball autònom, posa en marxa 
en 2016 una nova línia d’ajudes al capítol IV, dotada amb un 
milió d’euros .
 La direcció general també actua en matèria de prevenció 
de la sinistralitat laboral i promoció de la seguretat i salut 
en el treball, en col·laboració amb l’Institut Valencià de 
Seguretat i Salut en el Treball –Invassat–, que compta amb 
un pressupost per a 2016 de 10 .590 .000 euros .
 Per a la prevenció de la sinistralitat laboral i la promoció 
de la seguretat i salut en el treball tenim previst portar a 
terme el pla d’acció contra els riscs laborals .
 Amb mitjans propis, l’Invassat va a dur, o anem a dur 
endavant, les iniciatives següents: anem a elaborar un codi 
ètic intern, que desprès es podrà extrapolar a les empreses 
per a fomentar un clima de benestar laboral; anem a aprovar 
el pla de prevenció de la Generalitat valenciana, el qual porta 
sense vigència i, per tant, incomplint-se més de vint anys, i 
el qual s’aplicarà a 2 .292 centres de treball de la Generalitat 
valenciana i organismes autònoms .
 Així mateix, a partir de 2016, totes les empreses que 
hagen sofert algun tipus d’accident de treball rebran un 
informe individualitzat de sinistralitat, mitjançant procedi-

ments telemàtics . També, anem a continuar amb el projecte 
Nanodesk, per a la promoció de l’aplicació de la nanotecno-
logia i l’ús segur de nanomaterials en el sector del plàstic .
 Com he dit abans, un objectiu bàsic d’esta conselleria és 
afavorir les condicions per a la creació d’ocupació de quali-
tat i la reducció de la desocupació .
 Per això, el Servei Valencià d’Ocupació i Formació –
Servof– compta en 2016 amb un pressupost total de 299 mili-
ons d’euros, que representa un increment de quasi 41 milions 
d’euros, concretament 40 .850 .000 euros, i això suposa un 
creiximent respecte a l’exercici 2015 d’un 15,82% .
 Però no és tan sols l’aspecte quantitatiu el rellevant, 
també vull posar en valor la gestió que s’està fent per poder 
finançar-nos amb el fons social europeu, xifra que posa-
rem . . ., o que tenim en el pressupost de 57 milions d’euros .
 Dir-los que el Servof compta amb tres programes pressu-
postaris, els quals experimenten creixements molt significa-
tius en 2016 .
 El programa 322.52, formació i qualificació professional, 
està dotat amb 154 milions d’euros, el que suposa 20 .700 .000 
euros més que en 2015, és a dir, un 16% més . I cal destacar 
d’aquest programa: la formació professional per a l’ocupació, 
que comptarà amb 61 milions i mig, és a dir, cinc milions 
més que en 2015; accions formatives dirigides als jóvens del 
programa de garantia social, amb 28 .250 .000 euros, dels quals 
19 .200 .000 els gastarem en accions formatives en alternança 
amb l’ocupació; els programes mixtos d’ocupació-formació, 
dotats amb 22 .400 .000 euros; els programes dirigits a millores 
de la qualificació i la inserció dels col·lectius amb dificultats 
d’inserció en el mercat laboral, amb 9 .800 .000 euros, i la forma-
ció professional a la mesura de les empreses, amb 600 .000 euros .
 Amb aquests recursos es podran posar en marxa: 1 .470 
accions formatives dirigides a ocupats i 1 .615, a aturats; for-
mar a prop de quaranta-cinc mil alumnes, i disposar de 377 
experts docents realitzant labors formatives en els nostres 
centres Servof de formació .
 El programa de foment d’ocupació, 322 .51, compta amb 
74 .550 .000 euros, un 19,02% més que en 2015 –11 .900 .000 
euros més .
 I volem destacar d’aquest programa: el foment de l’em-
prenedoria social i innovador, amb 3 .900 .000 euros; la línia 
de foment de l’ocupació de persones amb discapacitat i 
inclusió social, dotada amb 21 .300 .000 euros; el foment 
d’ocupació per a joves, que compta amb 16 .220 .000 euros 
per a recolzar la contractació de jóvens menors de trenta 
anys, i la línia ocupació pública i desenvolupament local, 
que augmenta el seu pressupost des dels 11 milions i mig que 
teníem en 2015 a 17 .250 .000 euros que tindrem en el 2016, 
la qual cosa representa un 49% més, el que permetrà secun-
dar les 500 agències de desenvolupament local, ajudar a la 
contractació dels col·lectius en dificultats i posar en marxa 
els pactes territorials per l’ocupació .
 Resulta destacable la posada en marxa en 2016 d’una 
nova línia dotada amb 11 .200 .000 euros, destinada a fomen-
tar l’ocupació de qualitat amb perspectiva de gènere .
 I, finalment, el programa d’inserció laboral, 322.54, que 
disposa de 55 .850 .000 euros, 9,2 milions d’euros més que en 
2015, la qual cosa representa un augment del 19,61%, i es 
pretén millorar de forma destacada el nivell d’intermediació 
laboral del Servof .
 S’intensificaran els itineraris individualitzats d’inserció –nou 
milions d’euros de dotació–, tant per a jóvens, com per a deman-
dants d’ocupació en general i, especialment, per als col·lectius 
desafavorits, estant previst realitzar en 2016 més de quaranta mil 
itineraris i més de tres-centes mil accions d’orientació .
 I encara que em repetisca, perquè tornaré a repetir algu-
nes de les xifres, vull deixar clara la nova estratègia del 
Servof basada en els següents punts:
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 Primer. Impuls definitiu del programa de garantia juvenil, 
que compta amb 46 milions . Formació, 32 .600 .000 euros . 
Foment de l’ocupació, 7 milions . Inserció i orientació labo-
ral, 6 .200 .000 euros . I assistència i difusió, 0,5 milió d’euros .
 Recuperació de la perspectiva de gènere i l’adopció de 
mesures orientades a la conciliació familiar i laboral . Com 
he dit abans, 11 .200 .000 euros . Aposta per la dimensió 
territorial, i vull repetir-me, ADL, 7 .200 .000 euros . Pactes 
territorials, 3 milions . Ocupació social, 7 milions d’euros .
 Reforçament de les activitats formatives del centres Servof 
de formació amb el recurs d’experts docents . Recuperació de 
la participació i el diàleg amb els agents socials en totes les 
polítiques actives d’ocupació . Reforçament de la dotació de 
personal orientador amb la contractació de 120 orientadors: 
55 per a garantia juvenil, 65 a càrrec del programa operatiu 
regional per a persones amb risc d’exclusió social i deman-
dants d’ocupació preferent, realment bàsicament majors de 
quaranta-cinc anys . Impuls de la inserció laboral dels col-
lectius més vulnerables i l’avaluació de les polítiques actives 
d’ocupació .
 També, i degut a la gravetat de l’ocupació juvenil, en 
aquestos moments un 44,2% de l’atur són jóvens menors 
de vint-i-cinc anys; volem posar en marxa el Pla integral de 
formació i ocupació per a jóvens 2016-2018, Avalem Joves . 
És una aposta central i integrada per a generar noves oportu-
nitats d’ocupació i formació per a joves, afavorir l’aportació 
de talent dels joves a les pimes i al tercer sector i facilitar el 
retorn del jóvens .
 Els seus destinataris són els jóvens menors de trenta anys 
i en situació de desocupació i que complisquen els requisits i 
estiguen inscrits en el fitxer del sistema nacional de garantia 
juvenil .
 El pla arreplega accions d’acollida, orientació laboral 
per mitjà accions d’orientació i tutories, tallers d’habilitats 
bàsiques i transversals, accions formatives, ajudes a la con-
tractació i mesures afavoridores de la inserció laboral .
 En resum, les distintes actuacions previstes d’Avalem 
Joves s’estima que poden arribar a més de huitanta-tres mil 
beneficiaris, comptant amb un pressupost de quasi dos-cents 
milions d’euros per al període 2016-2018 . Ja he dit concre-
tament que 46 .300 .000 euros són per a 2016 . I el que sí que 
vull ressaltar és que anem a engegar-ho des de la màxima 
participació, fins i tot de Les Corts.
 Una vegada examinats els pressupostos i actuacions en 
matèria de treball, economia i ocupació, hem de referir-nos 
ara a les polítiques sectorials, començant per la política 
industrial .
 En este sentit, la Direcció General d’Indústria i Energia 
gestiona el programa 722 .20, política industrial, dotat amb 
un pressupost de 80 .390 .000 euros . És a dir, 9 .310 .000 euros 
més que en 2015, i això representa un augment del 13,1%, el 
que queda evident i demostra la importància que confereix 
aquest govern a l’economia productiva .
 L’objectiu fonamental per a 2016 és impulsar el creixe-
ment i la generació d’ocupació sostenible a través del suport 
a les xicotetes i mitjanes empreses, els processos de reindus-
trialització, a la innovació i a l’emprenedoria .
 El coneixement, la innovació i la internacionalització són 
els elements clau per a la millora de la competitivitat de les 
empreses . Impulsarem plans d’acció en matèria d’indústria 
concrets i reals, adaptats al nostre teixit empresarial de pimes 
i al procés de reindustrialització que vol dur endavant el 
Consell, que comptarà amb una línia pressupostària específi-
ca dotada amb 12 .900 .000 euros . Aquesta línia anirà destina-
da a la millora de la competitivitat i de la sostenibilitat dels 
sectors industrials .
 És voluntat de la conselleria revisar les ajudes, analitzant 
i definint un pla estratègic a curt i mitjà termini dins dels 

objectius de la Unió Europea. De cara a esta definició de les 
ajudes, es tindrà en compte que les pimes siguen el principal 
beneficiari i objectiu de les futures convocatòries que es 
publiquen .
 Per això, els instruments de les convocatòries s’alinearan 
amb els objectius telemàtics previstos en el programa opera-
tiu 2014-2020, prioritzant aspectes relatius a la cooperació, 
l’impacte social i econòmic de les ajudes . Les futures con-
vocatòries d’ajudes respectaran l’adequació de les nostres 
mesures amb els àmbits d’elegibilitat previstos en el progra-
ma operatiu, a fi d’assegurar els màxims retorns dels fons 
aplicats i evitar possibles descertificacions.
 En 2016 es tornarà a reprendre la fórmula de suport basa-
da en les subvencions a fons perdut, però amb major èmfasi 
en el control, seguiment i impacte dels resultats en la socie-
tat, l’economia, la sostenibilitat i el medi ambient .
 La promoció de la innovació i de l’R+D+I es desenrotlla 
des de la Direcció General d’Indústria i Energia, a través de 
l’Institut Valencià de Competitivitat Empresarial –Ivace– 
que compta amb un pressupost de 83 .860 .000 euros .
 El suport als projectes d’R+D+I empresarial a través de 
l’Ivace Innovació compta amb 20 .420 .000 euros per a des-
tinar a ajudes que es dirigiran prioritàriament a les pimes, 
alineant-se els instruments i temàtiques de les convocatòries 
als objectius temàtics del programa operatiu 2014-2020 .
 En el marc del pla d’R+D Empresarial, dotat amb 7 mili-
ons d’euros, les actuacions de suport als projectes empresa-
rials s’articularan a través de diferents instruments dirigits a 
donar suport a la certificació de projectes d’R+D, els projec-
tes d’R+D individuals de pimes o en cooperació, la partici-
pació en projectes europeus Horitzó 2020 i a la contractació 
de recursos humans del programa Expande .
 Per la seua banda, dins del Pla d’innovació empresarial, 
que compta amb 11 .860 .000 euros, les actuacions s’articula-
ran al voltant de la innovació de producte o procés, l’accés 
als serveis avançats d’innovació empresarial i als plans de 
modernització global .
 En l’àmbit de l’emprenedoria innovadora i diversificació 
empresarial es contempla el suport als projectes d’emprene-
doria innovadora i de base tecnològica amb 1 .520 .000 euros .
 En relació amb els instituts tecnològics hem de dir que 
han de ser un instrument de primera magnitud per al desen-
volupament de les polítiques de foment de la innovació en 
favor dels sistemes productius valencians . I el pressupost de 
2016 per a estos és de 23 milions d’euros i mig . 23 milions 
d’euros sense comptar l’import destinat a finançar els costos 
d’integració de centres; i els dels CEEI –Centres Europeus 
d’Empreses i Innovació– la suma pressupostària és de 2 mili-
ons d’euros .
 La política industrial ha d’anar unida necessàriament a 
una nova generació de model energètic; la millora del model 
productiu que s’ha de recolzar en un canvi de model energè-
tic que siga sostenible i capaç de compatibilitzar el progrés i 
la preservació del nostre entorn .
 L’elevada despesa energètica és una llosa per a la nostra 
economia, ens empobreix i resta competitivitat a les nostres 
empreses i processos productius . Hem de reduir esta des-
pesa tant com siga possible a través de l’aprofitament dels 
recursos autòctons i d’incrementar l’eficiència energètica. 
Amb aquesta finalitat es compta amb una línia pressupostària 
d’1 .600 .000 euros per a impulsar l’ús de les fonts d’energia 
renovable i dels biocarburants .
 Pels notables beneficis que genera l’autoconsum energè-
tic rebrà suport prioritari de l’Agenda Energètica de la con-
selleria, malgrat les traves que està posant el govern central, 
on es penalitza aquesta de manera incomprensible amb el 
recent Reial decret 900/2015, de 9 d’octubre . Des de l’Ivace 
anem a promoure l’autoconsum amb les següents actuaci-
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ons: programa de sensibilització i difusió de les energies 
renovables, 300 .000 euros; projectes pilot de construcció 
d’instal·lacions d’autoconsum en edificis de la Generalitat 
valenciana, 500 .000 d’euros; línia d’ajudes a l’autoconsum 
energètic, 700 .000 euros .
 L’estalvi i l’eficiència energètica seran claus en tots els 
sectors econòmics, així com en la rehabilitació d’edificis: pla 
Renove de finestres i calderes. Per això, redactarem un pla 
d’acció d’eficiència energètica per a la indústria, que comp-
taran amb una línia pressupostària dotada amb 4 .800 .000 
euros . Així mateix, en 2016 posarem en marxa un programa 
d’auditories energètiques en les pimes .
 Per a portar avant totes estes actuacions, la Direcció 
General d’Indústria i Energia, i mitjançant el programa 
731 .10, energia, disposa de 12 .370 .000 euros, és a dir, 
1 .190 .000 euros més que l’any passat, la qual cosa repre-
senta un creixement del 10,6%, xifra elevada que reflecteix 
clarament l’aposta d’este govern per l’impuls d’un model 
energètic i sostenible per al nostre territori .
 L’exportació i la internacionalització de les nostres 
empreses és per a la conselleria un pilar fonamental per a la 
economia valenciana, per això la Direcció General d’Inter-
nacionalització, a través del programa 762 .10, comerç exte-
rior, dotat amb 13 .930 .000 milions, aposta decididament per 
aconseguir que un número cada vegada més gran de pimes 
valencianes s’encaminen a la internacionalització dels seus 
processos productius i a l’ampliació de nous mercats . Però 
vull destacar que per primera vegada anem a finançar-nos 
amb fons europeus Feder i fons socials europeus amb més 
de cinc milions d’euros, és a dir, un 36% del total del pressu-
post .
 Per a això, en 2016 impulsarem i consolidarem les nos-
tres oficines exteriors per mitjà d’un sistema mixt, amb per-
sonal propi en els principals mercats estratègics i contracta-
cions puntuals –antenes– en la resta de mercats, tenint com a 
objectiu aconseguir mínimament, el més aviat possible, una 
xarxa de 35 delegacions i antenes en tot el món .
 Impulsarem la formació i professionalització en matèria 
d’internacionalització, formant els nostres jóvens en depar-
taments d’exportació de les empreses a través de beques 
d’internacionalització . Passarem de 30 en 2015 a 70 en 2016 .
 Donarem suport als plans d’internacionalització de les 
pimes valencianes, incloent-hi la contractació de personal 
expert, per al que es comptarà amb una nova orde d’aju-
des dotada amb 5 milions d’euros, que gestionarà l’Ivace 
Internacionalització .
 I mantindrem la línia de préstecs a cost zero als plans 
d’internacionalització de les nostres empreses, amb 0,5 mili-
ons d’euros .
 I per a acabar d’exposar els pressupostos de 2016 de la 
conselleria, vaig a referir-me a comerç i consum, àrees ges-
tionades per la Direcció General de Comerç i Consum, que 
compta per a això amb dos programes pressupostaris:
 El 443 .10, protecció dels consumidors i qualitat de béns 
i serveis, dotat amb 4 .940 .000 euros, que creix un 2% res-
pecte al any anterior, i té com a objectiu fomentar la cultura 
d’un consum responsable, l’associacionisme en matèria de 
consum, impulsar la concertació, l’acord i la mediació entre 
representants dels consumidors i usuaris, i continuar avan-
çant en el seguiment i control de mercats .
 I el programa 761 .10, ordenació i promoció comercial, 
que està dotat en 42 .800 .000 euros, i que té un creixement 
del 6,3%, que va a mantenir les seues línies d’actuació, però 
amb uns objectius concrets, com són recolzament explícit 
al comerç de proximitat i sostenible, potenciació dels pro-
grames de cooperació participativa entre pimes comercials 
i artesans per a la promoció d’àrees comercials urbanes, 
accions de millora de l’equilibri territorial .

 En definitiva, i per acabar, amb el pressupost de 2016, el 
nostre objectiu és ajudar a la millora del model productiu del 
nostre territori i, per tant, voldríem fer destacable algunes de 
les xifres que ja hem anomenat .
 Primer, dir que el pressupost de la conselleria té un aug-
ment, respecte al de 2015, de 6,21% . Segon, dir clarament 
que marquem les línies ja d’una aposta per la reindustrialit-
zació amb un creixement en política industrial d’un 13,1% . 
Creiem que l’eficiència energètica i les energies renovables 
han de ser el futur per a guanyar en productivitat . Aleshores, 
també apostem una pujada respecte a 2015 d’un 10,6% . I 
reforcem les polítiques actives d’ocupació amb un increment 
d’un 15,8% . Pensem que són línies que poden començar a 
anar millorant el dia a dia de tots els que vivim en aquest 
territori .
 Moltes gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 Per a iniciar els torns d’intervencions per part dels grups 
parlamentaris, en este cas per part del Grup Parlamentari 
Podem, té la paraula l’il·lustre diputat senyor David Torres .

El senyor Torres García:

 Moltes gràcies, senyor president .
 Gràcies, honorable conseller, per l’explicació que ens ha 
fet, sobretot per desglossar un poc més eixos pressupostos i 
incidir en quines seran les línies generals d’aquest pressupost 
per a l’any 2016 . Sé que sembla un poc repetitiu però, des del 
nostre punt de vista i crec que és compartit amb la resta de 
grups d’aquesta cambra, la construcció d’un nou model pro-
ductiu és un dels factors claus d’èxit per l’assoliment d’un 
entorn econòmic sostenible, respectuós amb el medi ambient 
i capaç de generar un creixement econòmic que garantisca el 
nostre estat de benestar .
 Alguns dels pilars bàsics a desenvolupar en la consecució 
d’aquest objectiu, com la reindustrialització, el desenvolu-
pament de l’eficiència energètica, la consecució d’un model 
de comerç equilibrat, la recuperació pública de la xarxa 
d’instituts tecnològics, el suport específic al cooperativisme 
i l’economia social, el foment de noves empreses i la seua 
incidència sobre la creació d’ocupació de qualitat, la inter-
nacionalització de les nostre pimes podran ser viables amb 
l’ajuda i a través de l’impuls dels programes continguts en 
els pressupostos de la seva conselleria .
 Uns pressupostos, des d’una visió general i vosté ja ha 
fet referència, tenen un creixement del 6,21%, que al nostre 
paréixer no sembla coherent amb la gran aposta anunciada 
per l’actual govern, sobretot en relació al que és el canvi 
de model productiu . És un increment de poc més de dènou 
milions d’euros en valor absolut .
 I, si tenim en compte la gestió del govern anterior, que 
no havia deixat indiferent la nostra indústria, l’energia i 
l’R+D+I sinó que més aviat les havien perjudicat ostensi-
blement, no sembla que vaja a produir-se amb aquest incre-
ment pressupostari un canvi important que impulse aquests 
sectors als nivells desitjats per nosaltres i entenc que també 
desitjats per vostés . Però, bé, sobretot, clar, si estem buscant 
eixe assoliment del 20% del PIB autonòmic en el cas de la 
indústria, evidentment, necessitarem un esforç major, sent 
conscients de la situació que vivim, però és important que ho 
reflectim.
 En principi, la productivitat hauria de ser, amb aquest 
objectiu de canvi de model, un objectiu a perseguir per tots, 
tant en l’àmbit privat com en el públic i especialment en la 
Generalitat valenciana que d’aquesta manera no comença, 
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pensem, amb bon peu tant que necessita incrementar en un 
5,4% les despeses de personal per a suportar un increment 
general del pressupost de tan sols un 6,21% i quasi un 60% 
d’aquest pressupost està destinat a transferències corrents .
 No obstant açò celebrem l’augment en les inversions 
reals, sobretot en una partida pressupostària d’un poc més 
de quatre-cents milions d’euros amb destinació majoritària 
a la realització d’estudis, assistències tècniques, desenvolu-
pament tecnològic i web, fonamentalment en l’àrea del coo-
perativisme i de l’economia social, que considerem que és 
un dels sectors fonamental dintre de l’economia en el nostre 
territori .
 Quant a emprenedoria i creació d’ocupació, quant al 
desglossament per programes l’aposta és clara en matèria 
d’ocupació, un increment del 25,41% en la partida del Servei 
Valencià d’Ocupació i Formació; són 141 milions d’euros 
destinats íntegrament a finançar les operacions corrents i de 
capital del Servof .
 No obstant açò, l’aportació no condicionada de La 
Generalitat solament suposa un 61 milions d’aquests 141 
milions, depenent fonamentalment del fons social europeu 
per a l’obtenció de la resta de recursos. I esperem i confiem 
en una major diligència en la gestió d’aquests recursos euro-
peus, de la qual hem constatat ja evidents deficiències en 
èpoques passades, i subvencions que podíem haver aprofitat 
i que s’han desaprofitat segons els informes que hem rebut 
de la seua conselleria . En cas contrari, pensem que aquesta 
potent línia de treball podria convertir-se en un absolut des-
propòsit si no som diligents amb eixes ajudes que ens poden 
arribar del fons social europeu .
 Som partidaris, evidentment, de les polítiques actives 
d’ocupació, encara que no hem d’oblidar que la sola dotació 
de recursos no garantix els resultats si no es produïx una 
vertadera connexió entre l’oferta i la demanda laboral, tant 
a nivell quantitatiu com qualitatiu . I no servirà de res formar 
a les persones aturades si no és en aquelles ocupacions que 
pertanyen a sectors en creixement .
 Per tant, eixes línies que vosté ha anunciat espere que 
vagen dirigides a aquells sectors que, com vosté ja ha expo-
sat diverses vegades, són fonamentals per al desenvolupa-
ment de la nostra economia .
 Quant a la reindustrialització menys clara queda l’aposta 
de la conselleria per a la política industrial amb un increment 
de 13,09%, que equival a uns huitanta milions d’euros en 
valor absolut, que queden encara molt lluny dels quasi cent 
trenta-quatre milions de pressupost de 2012 . Ahí haurem 
d’anar fent uns esforços majors, encara que amb resultats 
que ja coneixíem amb els pressupostos majors que havien 
tingut anteriorment . Però sí que considerem que caldria fer 
una major inversió .
 I, en aquest sentit, ens crida l’atenció la dotació per a 
l’Ivace, no per la seua reducció del 21% que, bé, ja sabem 
que en gran part és deguda a la desaparició dels actius finan-
cers, que estaran en l’Institut Valencià de Finances, sinó per 
la dotació final en transferències corrents i de capital que 
encara experimenten un creixement notable de quasi vint 
milions d’euros . Que, a pesar d’experimentar eixe augment, 
queden encara molt per davall dels pressupostos de 2012 . 
Aleshores són dos qüestions, que bé que necessiten d’un 
creixement important i que nosaltres, bé, defensarem que es 
faça un esforç .
 Ens agradaria recalcar sobretot el suport específic al coope-
rativisme, l’economia social . També hem quedat sorpresos per 
la indiferència que mostra aquests pressupostos en la promo-
ció de l’emprenedoria, en el cooperativisme i l’economia soci-
al, amb un increment del 6,42% que va destinat exclusivament 
a despeses de personal i inversió en el desenvolupament web, 
en registre telemàtic, que ens pareix una ferramenta fonamen-

tal i a més és una reivindicació històrica del sector cooperatiu . 
Però sincerament esperàvem una aposta més decidida per 
aquest sector que s’ha mostrat altament resistent sobre totes 
les crisis i que açò ha conservat els seus nivell d’ocupació i 
que figura com a un objectiu expressat en el punt 4 de l’Acord 
del Botànic sobre el nou model productiu .
 Quant a l’eficiència energètica, bé, pensem que en 
general tots els pressupostos pareixen un poquet tímids en 
l’augment. Però, bé, també l’eficiència energètica amb eixe 
10,6% en el programa d’energia, especialment referent als 
plans d’acció en matèria d’estalvi i eficiència energètica, 
dotat escassament amb un milió d’euros . Com vosté sap 
l’energia representa una partida molt important en el compte 
de resultats de les empreses, en la fabricació i especialment 
en els sector presents en el nostre teixit productiu .
 I les ajudes a la millora dels processos i instal·lacions que 
tinguen en projecte en l’eficiència energètica deriva directa-
ment en la millora de la rendibilitat de les empreses i impacta 
positivament en el producte interior brut i en la potencial 
reinvenció dels beneficis i creació de llocs de treball.
 I, per últim, m’agradaria fer referència al model equili-
brat de comerç que considerem que, respecte al programa 
d’ordenació i promoció comercial, també té un caràcter en 
aquest cas considerem que continuista amb un increment 
general d’1,99% . I esperem que les elevades dotacions a la 
Fira Mostrari Internacional i Fira València per a finançar els 
seus plans de modernització vagen aparellats amb els plans 
per a la seua viabilitat, que tant hem discutit ja en els dife-
rents plenaris i en la qual aquesta modernització pot jugar, 
evidentment, un paper decisiu .
 En matèria de comerç, l’associacionisme i la innovació 
són per a nosaltres, i considerem que també per a la nova 
conselleria, pel que vostés ens han explicat diverses vega-
des, de vital importància i ens semblen de poca consideració 
les dotacions per a les principals associacions de comerç 
contemplades en aquest pressupost com per al foment de la 
innovació específica per al nostre model de comerç.
 En tot cas, considerem que sí que és un pressupost que 
busca un canvi en el que ha sigut la política quant als sectors 
productius en aquesta Comunitat Valenciana . Entenem les 
dificultats i l’herència passada. Però sí que considerem que 
deuríem de fer un esforç majoritari, nosaltres el reclamarem 
en aquesta conselleria .
 Moltes gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Torres .
 (Inoïble)  . . . té la paraula pel Grup Parlamentari 
Ciudadanos, el senyor Woodward .

El senyor Woodward Poch:

 Buenos días, señor presidente .
 Espero que hoy no tenga que hablarle otra vez de empleo, 
como hemos hecho en los plenos, pero un poquito hay . 
(Rient)

 La presentación del presupuesto de su conselleria nos 
marca como principal objetivo para 2016 favorecer la crea-
ción de empleo y el crecimiento económico sostenible de 
la comunidad, apoyando a las empresas, apostando por las 
medidas que favorecen la industria, el comercio de proxi-
midad, la innovación, la eficiencia, el ahorro energético, el 
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autoconsumo y el impulso de las energías renovables, así 
como la internacionalización y el apoyo a los emprendedo-
res, tal como nos ha venido explicando .
 Se persigue el avance hacia un nuevo modelo de desa-
rrollo económico sostenible, basado en el conocimiento, 
la investigación, la innovación, articulado sobre la base de 
sostenibilidad, tanto en la esfera social como en la econó-
mica, medioambiental y que genere empleo abundante y de 
calidad. Todo esto viene reflejado en los presupuestos.
 Una apuesta clara para el apoyo a los autónomos, microem-
presas, pymes, reindustrialización de nuestros sectores tradi-
cionales, impulso de los sectores y actividades emergentes; 
una industria competitiva, creciente, ecológico e internaciona-
lizada; eficiencia energética, energías renovables. Un modelo 
de comercio equilibrado que dé soporte al comercio de proxi-
midad y revitalice el centro de las ciudades .
 Estamos hablando de un presupuesto total de 337 millo-
nes de euros, lo que supone con ello una prioridad al impulso 
de las políticas de reindustrialización e innovación . Pasamos 
de un presupuesto el año anterior de 317 millones a 337, un 
6,21%, como usted indica, que traducido en cifras son 19,71 
millones más de presupuesto .
 Ahora bien, de ese presupuesto casi un 10%, exactamente 
un 7,3% de esos 19 millones, se lo lleva el incremento en 
gasto de personal que aumenta exactamente 1 .045 .000 euros .
 Como ya nos ha dicho, el incremento también hubiera 
sido mayor en esa conselleria si se hubieran mantenido los 
22 millones que se traspasan del Ivace al IVF, pero no es 
menos cierto que tiene que dar gracias a la inyección de los 
fondos europeos para poder llevar a cabo sus programas ya 
que, de caso contrario, si no estuvieran los fondos europeos, 
estaríamos hablando de una conselleria que disminuye su 
presupuesto con respecto al año anterior . Y dada la impor-
tancia que tiene la misma para, como usted bien dice, ser la 
conselleria de un nuevo modelo de desarrollo económico 
sostenible, nos tememos que vamos a tener que esperar a un 
futuro para que esto se produzca .
 Entendemos que son unos presupuestos insuficientes 
para esta conselleria . Y, analizando los ejes en los que basa 
su conselleria, le paso a apuntar . La internacionalización, 
por ejemplo . Todos sabemos, y usted lo ha dicho también, 
la importancia y el peso que tiene para toda nuestra econo-
mía y para nuestras empresas el comercio exterior . Aunque 
mantienen las líneas del presupuesto pasado, hay importante 
trasvase monetario entre ellas . Y entendemos que es nega-
tivo, reduciendo en cinco millones de euros el importe que 
beneficiaba, directamente, a las instituciones y empresas. Ver 
las líneas de los programas .
 A su vez, la línea Ivace Internacional, cuya finalidad es 
el desarrollo de medidas de apoyo a la internacionalización 
desde el punto de vista financiero y de formación, mantiene 
su importe de los presupuestos pasados, gracias a los fondos 
europeos, con una partida de un millón y medio .
 No vemos ninguna mejora en esta partida de comercio 
exterior, con respecto a la del año pasado .
 Los emprendedores . No entendemos que se elimine la 
línea de fomento del emprendimiento en ámbitos internacio-
nales para jóvenes, que en el anterior presupuesto tenía una 
partida de 100.000. Tal vez esté reflejada en otro programa y 
me lo podría aclarar .
 En el programa de emprendedores observamos solamente 
un incremento en gasto de personal . Y sí que es verdad que, 
como ha remarcado usted, hay una inversión en gestión tele-
mática de registros de la economía social, por 235 .000 euros, 
que será muy bienvenida .
 La política industrial, destaca un incremento en 90 .000 
euros en compra de bienes y servicios, concretamente en la 
partida de trabajos realizados por otras empresas . Aunque 

sea una partida ínfima, pero son 90.000 euros. Y no veo un 
detalle para esto, y me gustaría saber .
 Destacamos un incremento en los fondos Feder, concre-
tamente el programa fondo operativo 2014-2020 pasa de 
14 .753 .000 a 29 .726, y es gracias a estos fondos europeos, 
Feder, que puede traspasar 12 .900 .000 euros para crear una 
nueva línea en planes de acción de materia industria, pero 
queda menguada la anterior en cuatro millones de euros .
 La eficiencia energética y energías renovables. Aquí 
se incrementan los fondos europeos en 630 .000 euros . Y 
aplaudimos, es verdad, la aparición de una nueva línea, por 
un millón de euros, para los planes de acción de ahorro y 
eficiencia energética.
 Protección a los consumidores . El incremento que se 
registra es prácticamente en personal .
 La potenciación del comercio de proximidad . Intuimos 
que esta partida se refleja en el programa de ordenación y 
promoción comercial . Pero no acabamos de ver ninguna 
mejora con respecto al presupuesto del ejercicio anterior . No 
sé si el comercio de proximidad nos referimos a la feria de 
Valencia, en una partida que, con cuatro programas, asciende 
a 32 .937 .000 euros .
 Y, por último, refiriéndome al Servef, con una partida que su 
conselleria dota con 141 millones de euros . De nuevo se incre-
menta, gracias a los fondos europeos, con 28 millones de euros .
 En detalle de las líneas, vemos que hay una dotación de 
3 .900 .000 euros, que es la línea de emprendimiento social e 
innovador . En el pasado pleno del 28 de octubre presentaban 
como una enmienda que iba destinada a autónomos . Pero 
aquí, en la línea, ya vemos que también es autónomos y 
empresas .
 Hay otra línea con dotación de 11 .200 .000 euros, que la 
denominan línea de empleo de calidad, con perspectivas de 
género . Pero, en su descripción, entre otros es transformar 
contratos temporales en indefinidos y para trabajadores que 
anticipen su jubilación para favorecer la contratación de un 
desempleado .
 No enumero todos los programas, pero echo en falta 
incentivos para las madres autónomas, como se había soli-
citado en los plenos; también, planes específicos de empleo 
para personas entre cuarenta y cinco y sesenta años, que 
no se pueden reincorporar al trabajo tras los masivos ERE 
producidos en las empresas por la reforma laboral que han 
sufrido estas personas .
 Y sí, como… Hemos leído y estudiado detenidamente 
el contenido de su presupuesto, tanto las cifras como las 
explicaciones . Pero, sinceramente, y espero equivocarnos, 
ya que confiamos mucho en su gestión, sobre todo en los 
escasos recursos que tiene esta conselleria, y por el detalle 
de los programas y su contenido que nos ha detallado… 
Y pensamos y esperemos que, con la fiscalización que le 
vamos a hacer y seguimiento exhaustivo, no sea más de lo 
mismo que hemos visto hasta ahora, en los anteriores años de 
gobierno del PP y se quede todo en papel mojado y la anun-
ciada revolución en el área de economía sostenible, sectores 
productivos, comercio y trabajo quede en ello .
 Realmente, oído lo que dice, no sabemos cómo va a con-
seguir que se genere empleo abundante y de calidad y digno; 
que las empresas puedan dar ese paso concreto para su inter-
nalización; recuperar la industria, que sea competitiva; y el 
impulso a esas energías renovables .
 Y me dejo para la réplica una nota de prensa que ha salido 
esta mañana y luego comentaremos .
 Gracias .

El senyor president:

 Moltes gràcies .
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 Per part del Grup Parlamentari Popular, senyor Vicent 
Casanova, té la paraula per deu minuts .

El senyor Casanova Claramonte:

 Moltes gràcies, senyor president .
 Gràcies, senyor conseller, per la seua exposició del que 
vosté ens ha presentat com a pressupost de la seua conselle-
ria per al proper exercici de 2016, una conselleria clau per a 
implementar polítiques que propicien reduir la problemàtica 
que més preocupa als ciutadans, l’atur o, millor dit, la millo-
ra de l’ocupació .
 Però, desgraciadament, lamente dir-li que, després de 
l’estudi del pressupost de la seua conselleria, m’he endut 
una forta decepció . Pensava jo que el desplegament d’un 
nou model productiu que vostés firmaren com a punt quatre 
del seu llibre de capçalera, l’Acord del Botànic, a l’aterrar-lo 
en forma de recursos i plans d’acció concrets, és a dir en el 
pressupost, donaria, com a resultat, una dotació un poc més 
significativa que eixe esquàlid 1,97% que representen els 
337 milions de la seua conselleria enfront del 17 .155 milions 
del pressupost de La Generalitat .
 Perquè, senyor conseller, el seu pressupost sols represen-
ta l’1,97% del pressupost de La Generalitat . Cal pensar que 
eixe és l’ordre de magnitud que seguirà tenint en els propers 
anys, donat que ja enguany s’han inclòs eixos 1 .325 milions 
d’euros del nou finançament.
 I encara més esquàlid em pareix si tenim en compte que, 
d’eixos 337 milions que apareixen com a xifra total del seu 
pressupost, una bona part, poc més de cent quinze milions, 
vénen de fons de finançament externs, bàsicament de fons 
europeus que, per cert, són el resultat de les negociacions i 
tramitacions fetes anys enrere i que apareixen com a ingres-
sos, tant per al Servof, com a fons provinents del programa 
operatiu 2014, tant en energia com en polítiques industrials i 
comerç i com a transferències de capital per a l’Ivace .
 És a dir, senyor conseller, que els 337 milions que té com 
a pressupost la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball estan finançats en un 34,3%, 
115,5 milions, per aportacions de fons europeus, i sols un 
65,7%, 222 milions, per la mateixa Generalitat . I això sig-
nifica, per tant, que l’aportació real pròpia de La Generalitat 
que es destina a esta conselleria és de 222 milions d’euros, 
que sols representa un paupèrrim 1,29% del pressupost total 
de La Generalitat .
 Resulta, per tant, molt sorprenent que, en termes de xifres 
pressupostàries, el Consell destine a allò que vostés denomi-
nen nou model productiu un quasi insignificant percentatge 
de l’1,29% . Eixe és, senyor conseller, el pes que li dóna este 
Consell a una conselleria que, estem d’acord amb vosté, deuria 
seguir sent motor de transformació de l’economia de la nostra 
comunitat, o almenys és el que ens han anat contant vostés en 
les seues compareixences en el plenari i ací en comissió .
 Ara comprenc, a la vista de les xifres, per què el senyor 
conseller, en les seues compareixences, ens ha parlat reite-
radament que la implantació d’eixe nou model productiu és 
una tasca a llarg termini, una tasca –ens deia– de trenta anys . 
La veritat és que encara em pareixen pocs eixos trenta anys, 
vistos els ínfims recursos que vostés destinen a les polítiques 
d’ocupació, emprenedoria, reindustrialització, energia o 
comerç . I a les xifres me remet .
 Evidentment, no deixa de ser més que un pur volunta-
risme voler implantar un nou model productiu i dedicar-li 
l’1,29% del pressupost .
 I voldria donar-li una altra xifra, que supose que vosté 
també haurà calculat . A efectes comparatius, l’any 2015 el 
govern del Partit Popular va dedicar a esta conselleria, des-
comptant òbviament turisme, un total de 284,9 milions d’eu-

ros, dels quals eren recursos propis 229,4 milions d’euros . És 
a dir, va dedicar 7,5 milions d’euros més que vostés . O, dit 
d’una altra manera, els recursos propis que vostés assignen 
a esta conselleria són 7,5 milions d’euros menys, un 3,25% 
menys que els recursos propis que se van dedicar –estic com-
parant recursos propis en recursos propis– en l’any 2015 .
 Eixa és, números en la mà, la seua gran aposta pel model 
econòmic, polítiques d’ocupació, polítiques d’indústria, ener-
gia, comerç i consum . Un 3,25% menys que en l’exercici 2015 .
 Un d’estos dies, una diputada del PSOE, aquí, en esta 
comissió, deia que les polítiques es demostren amb xifres, 
posant diners en els pressupostos . I ahir mateixa, en el temps 
que vaig estar ací, escoltava com la senyora consellera de 
sanitat ens deia una cosa molt pareguda . Doncs, ja veu, ja veu 
el seu cas, un 1,29% del pressupost, a pesar que enguany vos-
tés disposen de dos mil milions d’euros més per l’estalvi en 
càrrega financera i la major aportació de l’estat, i sense tindre 
en compte eixos 1 .325 milions d’euros que han pressupostat, 
sense suport legal, a l’àrea d’economia . A la seua conselleria 
no li ha tocat res, absolutament res d’eixos bons milions d’eu-
ros addicionals que se contemplen en el pressupost .
 Feta esta primera reflexió sobre les decebedores xifres 
globals del pressupost, podria fer algunes consideracions 
sobre els diferents programes i que, per falta de temps, per-
què tinc moltes coses, espere poder-les completar després .
 M’agradaria fer-li dos o tres preguntes .
 Acabe d’entendre, per fi, hui, eixos dos-cents milions 
que va dir el senyor Puig que se dedicarien a un pla juvenil 
d’ocupació i que crec que, llegint-me i rellegint-me el que va 
dir, s’entén que se referia a enguany . I no, vosté mos ha parlat 
de tres anys . Ja m’ho ha aclarit . O siga, l’anunci que va fer el 
senyor Puig en seu plenària del pla d’ocupació juvenil, dos-
cents milions d’euros, no ho va dir . Vosté ja mos ha explicat 
que és a tres anys .
 L’altre tema que m’agradaria és saber si han inclòs o no, 
i on estan si és així, perquè o ho he trobat, inversió per al 
plan de empleo conjunto, que sap que s’ha fet estos anys en 
la diputació i els ajuntaments, que estava dotat en cinc mili-
ons d’euros i que sap que el mateix president va, d’alguna 
manera, pactar o acordar en el president de la diputació de 
Castelló fa unes setmanes .
 Tampoc veig, de forma concreta . . . Sé que està la línia . 
Sé que n’hi ha una quantitat global . Però en un tema que 
preocupa, com vostés sap molt bé, als ajuntaments, que són 
les escoles tallers i els tallers d’ocupació, ¿quants diners con-
crets se van a dedicar a escoles tallers i a tallers d’ocupació i 
quina previsió tenen per a traure les convocatòries? I, si pot 
ser i si ho té, ¿quants, en número, aniran a cada una de les 
tres províncies?
 I, després, també m’agradaria, doncs, fer-li . . ., recordar-li 
o fer-li vore que no he trobat, no sé si estarà o estarà dins 
d’alguna d’eixes línies genèriques, el recolzament a algun 
sector productiu especialment afectat per la crisi i sobre el 
que s’està treballant a través d’un pla territorial d’ocupació 
en la zona de Castelló, que és el tema de la ceràmica i que no 
he vist res . He vist altres sectors productius, però no he vist 
res per al tema concret de la ceràmica . I crec que seria bo que 
ens ho diguera .
 Com que he de donar-li pas al meu company, dir-li que, 
en definitiva, el que com a resum veig del seu pressupost és 
una clara continuïtat, que sí que n’hi han algunes línies que 
se diferencien, però una clara continuïtat en recursos i en 
quantitats; i que largo nos lo fiais para conseguir eixe . . .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Casanova .
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El senyor Casanova Claramonte:

  . . .nou model productiu .

El senyor president:

 Moltes gràcies .
 Senyor Pastor .

El senyor Pastor Llorens:

 Gracias, señor presidente .
 Señor conseller, usted ha comentado, en alguna que otra 
ocasión, que necesita cerca de treinta años para implantar su 
modelo productivo . Y a mí, mi compañero Vicente, me ha 
dejado escasamente dos minutos para convencerle de que 
desista, (rialles) de que desista en su empeño, ¿no?
 Sí que quiero decirle que a un político, en este caso a 
usted, a un conseller, se le ha acabado el tiempo de la teoría, 
de ir por ahí teorizando . Y llega el momento, precisamente 
ahora, en la plasmación de los presupuestos, el momento de 
la práctica, del pragmatismo, de poner blanco sobre negro, 
de poner apellidos a los nombre, ¿no?, de consignar pre-
supuestariamente sus teorías . Y yo creo que, sinceramente, 
un político que no es capaz de consignar sus teorías debe, 
cuanto menos, cambiar de teorías o debe, por lo menos, dejar 
de hablar de ellas .
 Yo, sinceramente, he repasado mucho el presupuesto y 
no veo que sus teorías estén consignadas en ninguna parte . 
Por lo tanto, yo le recomiendo al conseller o que cambie de 
teorías o que deje de hablar de ellas o que, por lo menos, me 
explique en su siguiente intervención, claramente, dónde 
esa teoría del bien común, claramente, dónde esa teoría del 
nuevo orden productivo y orden económico están reflejadas.
 Yo le quiero decir que la realidad de su presupuesto en 
materia de comercio exterior no es buena, y usted lo sabe . 
No es buena porque, al final, usted recorta medio punto sobre 
lo que el anterior gobierno…, recorta medio punto sobre los 
presupuestos de 2015 . Y esto es una obviedad, es una reali-
dad y es objetivo lo que yo le estoy diciendo .
 Es cierto que ustedes incrementan alguna partida, preci-
samente en las que no deberían . En la del gasto de funciona-
miento, por ejemplo, ustedes incrementan un 42%, dentro de 
la Dirección General de Internacionalización . Y esto viene a 
significar una cosa que, como buen compañero que es usted 
del resto de los miembros del botánico, usted necesita más 
dinero para poner en marcha la maquinaria, usted gasta más 
para poner en marcha exactamente la misma maquinaria, y 
por lo tanto ustedes podemos decir que son más caros .
 Yo le quiero comentar también en esta línea que el sector 
de la exportación es un sector fundamental . Usted sabe per-
fectamente, y lo ha reconocido así en multitud de entrevistas, 
en intervenciones que ha hecho, que representa un 12% del 
total nacional en estos momentos . Es un sector que tira, el 
automóvil, la industria azulejera, la alimentación son los 
principales sectores que están tirando ahí . Y yo creo que sus 
políticas no se corresponden, y que usted recorte en medio 
punto lo que el gobierno del Partido Popular consignaba no 
es bueno y no va en sintonía . Yo no sé si esto es exactamente 
la política del nuevo orden político y el nuevo orden eco-
nómico, y la teoría del bien común lo que usted promulga, 
pero sí que le puedo decir para terminar que, aparte de lenta 
y larga, su teoría, treinta años para implantarse, creo que no 
empieza con buen pie, precisamente en uno de los sectores 
que más tiran y que más fortalecen la economía, el empleo, 
la riqueza en nuestra comunidad, como es la exportación .

El senyor president:

 Muchas gracias, señor Pastor .
 Per part del Grup Parlamentari Compromís, té la parau-
la la il·lustre diputada la senyora Teresa García, per deu 
minuts .

La senyora García Muñoz:
 
 Gràcies, senyor president .
 Senyor conseller, gràcies per la seua compareixença .
 Ha quedat clar que aquest Consell aposta per les persones . 
Aquest pressupost el podem definir com un stop and go de la 
política que es venia fent a nivell d’indústria fins ara. Stop del 
desgavell anterior, i go per a assentar les bases de l’inici d’un 
nou model productiu . Sabem a qui hem de mirar . Hem de mirar 
els millors, i una referència en l’estat espanyol és Euskadi . 
Euskadi, amb 148 .000 empreses, destina 437 milions del seu 
pressupost per a la seua revitalització . Nosaltres, amb 339 .000, 
estem dedicant-li 333 milions, amb la qual cosa valorem, i molt, 
l’esforç que s’està fent respecte d’això . Perquè amb una quan-
titat d’empreses major, estem dedicant-li aquells recursos que 
podem dedicar-li, donant-li el valor que li correspon .
 El tan anomenat 1,29% del pressupost evidentment, si 
este 1,29% es destina i es regula de tal manera que s’aprofi-
ten els recursos que s’utilitzen, pot tindre molts més resultats 
que en l’anterior gestió nefasta per al nostre teixit productiu .
 El nou model productiu que vol el govern valencià es 
plasma inicialment principalment en un clar suport a les 
pimes, als sectors productius, al medi ambient i al canvi de 
model energètic, a la innovació, a la investigació i a l’ocu-
pació. En definitiva, un clar suport a les persones. Davant la 
nefasta gestió i l’afonament del model econòmic del Partit 
Popular, cal apostar per una alternativa basada en una major 
importància de la nostra indústria, que siga referent al món 
per la seua innovació, la seua recerca i el desenvolupament . 
Amb un teixit empresarial on el 80% de l’ocupació dels 
valencians i les valencianes es genera a través de petites i 
mitjanes empreses, les institucions han de tindre un paper 
dinamitzador de l’economia real bàsic .
 Els últims consells, en volta de dinamitzar l’economia, es 
convertien en un obstacle per a les nostres empreses, i moltes 
voltes en un llast per a elles, amb impagaments, expedients 
de tramitació lenta i complicada, etcètera . Aquest govern ha 
posat fi a aquest contrasentit. Nosaltres apostem per l’eco-
nomia real, i per això el pressupost de la Conselleria d’Eco-
nomia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball ha 
augmentat en un 6,21% dintre d’eixe pressupost . I no només 
és el que es puga augmentar o el poc que es puga augmentar, 
sinó també de com van a destinar-se eixos recursos . I en eixe 
sentit, som garantia de l’aplicació d’una gestió que siga res-
ponsable, no com succeïa anteriorment .
 En eixe pressupost voldria destacar l’augment que es 
dedica a la política industrial, la qual s’incrementa en un 
13% respecte de 2015, i té per objectiu la reindustrialització 
i la millora de la competitivitat i la sostenibilitat dels sectors 
industrials . Així mateix, s’ocupa de recolzar les pimes, l’em-
prenedoria i la relocalització de la nostra indústria . Es manté 
també l’aposta per les noves formes de cooperativisme i eco-
nomia social, amb 5 milions . Si allò que s’emprén, s’emprén 
amb consciència, es genera, a més de creixement, benestar, 
intangibles que hem de tindre en compte per a potenciar-los . 
I no només ens fixem en el foment de l’activitat productiva 
assentada en el nostre territori . També apostem per l’atrac-
ció d’empreses amb una unitat d’atracció d’inversions . La 
internalització no només significa que ajudem les nostres 
empreses a exportar, sinó que també ens dediquem a traure 
capital cap al nostre territori .
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 I açò és un canvi de tendència, perquè el govern del PP 
va retallar 199 milions els recursos destinats a la dinamit-
zació dels sectors productius, un 30% en els seus últims 
quatre anys de mandat . S’han acabat les paraules buides i 
les promeses incomplides, i comença la gestió responsable . 
L’objectiu de l’estratègia de l’anterior govern era arribar a un 
18% de PIB, generat pel sector industrial, i solament estem 
generant un 15 . La nostra aposta pels sectors productius està 
recolzada amb xifres i gestió . Les xifres mostren clarament 
les prioritats de cada govern, i el d’aquest és l’economia real, 
l’economia dels valencians i valencianes que hi treballem .
 Una altra prioritat clara és la innovació, amb un increment 
de fins al 50% de les partides destinades a R+D+I. Volem 
una R+D+I d’excel·lència, amb una planificació estratègica 
i compromesa amb la societat i el nostre teixit productiu . En 
aquest sentit, pensem que la creació per part d’aquest Consell 
de l’Agència Valenciana de la Innovació va a posar ordre en 
la dispersió existent en les polítiques d’innovació, i va a per-
metre coordinar les actuacions, establint un marc d’actuació 
clar . I l’Ivace Innovació, amb la seua dotació, es dirigirà per 
a fer polítiques d’innovació a través d’ajudes temàtiques i 
d’instruments com les subvencions a fons perdut, per a tindre 
una major fiscalització i control, i no els préstecs a tipus zero 
que es feien en l’anterior administració, que generaven el 
forat fosc i sense fons de l’espoli del Partit Popular . Perquè 
no oblidem que l’anterior govern portava com a objectiu el 
desmantellament de La Generalitat, i el desgavell i el desordre 
que introduïren en el recolzament de les polítiques producti-
ves tenia l’objectiu contrari al que dien que perseguien .
 L’últim govern parlava de duplicar la inversió en R+D+I, 
però la despesa pública de La Generalitat es va reduir en 
un 12,9 entre 2011 i 2013, i el pressupost de l’Ivace es va 
reduir entre 2010 i 2014 en més d’un 56% . Així, en 2013 la 
despesa pública en R+D+I era de l’1,2% del PIB, molt per 
sota de la mitjana espanyola i europea . El paper dels instituts 
tecnològics en la innovació de les pimes, en la millora de la 
competitivitat, del teixit empresarial i en el canvi del model 
productiu és fonamental. I la política fins ara ha segut d’im-
pagaments milionaris que han derivat en l’acomiadament 
de centenars d’investigadors, i inclús en la fallida d’algun 
institut tecnològic com el de la construcció, Aidico, que 
actualment està en concurs de creditors . I amb aquest model 
anterior, els instituts tecnològics s’oblidaren del seu objectiu 
principal, que és atendre la petita i la mitjana empresa . Per 
això, aquesta conselleria pretén, amb la reformulació del 
finançament, avaluar l’atenció a aquest sector, per a tindre un 
vertader motor de la millora del teixit productiu .
 La reindustrialització i la revitalització productiva del 
País Valencià ha de basar-se en aquestos eixos, però també 
ha de desenvolupar un nou model energètic que ens recon-
cilie amb la sostenibilitat, perquè els indicadors de política 
energètica al País Valencià són alarmants . El balanç de les 
diferents fonts d’energies en el nostre territori és desola-
dor . En 2013, mentre en Espanya les energies renovables 
representaven un 14,1 de l’energia primària total, en el País 
Valencià només signifiquen un 6,4. I tenim el capital humà i 
totes les característiques climàtiques necessàries per a poder 
desenvolupar un sector d’energia renovable viu i potent . 
Actualment la factura elèctrica és un dels factors que resten 
major competitivitat a les nostres empreses. L’eficiència 
energètica ha de ser prioritària en la nostra política industri-
al, i el consum alternatiu i renovable un objectiu que estem 
començant a dirigir-se cap a ell . La nova estratègia energè-
tica 2020 va a alinear, després d’anys d’incoherències i con-
trasentits, la política energètica valenciana, amb la realitat 
científica i europea, i el canvi cap a un nou model energètic 
respectuós amb el medi ambient i les persones està recolzat 
en este pressupost amb un augment del 10,6% .

 Aquest govern aposta també en una línia específica de 
crèdit per cobrir la pobresa energètica, i es treballa així 
mateix en fórmules innovadores per abaratir eixa factura 
elèctrica, mitjançant el foment de les energies renovables .
 I si no ens oblidem del més desfavorits, no podem oblidar 
tampoc que la millor renda garantida és un treball digne, i 
per això ha quedat clar sobretot que la prioritat d’aquesta 
conselleria és el foment de l’ocupació . Com bé ha explicat el 
conseller, les xifres d’atur són alarmants . I el que és més ver-
gonyós: amb un nivell d’atur del 23%, amb més de 250 .000 
persones desocupades, que no reben cap ajuda, l’antic 
govern no va complir ni un punt de la seua política industrial, 
o de les polítiques de formació acordades en el Pavace, i es 
va deixar sense executar el 60% del programa contra l’atur 
juvenil, cosa que em sembla vergonyosa .
 Amb un increment del 25,4% en el pressupost del Servof 
i una aposta clara per polítiques actives d’ocupació, tenim 
un exemple clar del canvi de prioritats i de la gestió d’aquest 
Consell . I dintre d’aquest exemple, ens hem de centrar en la 
política d’ocupació juvenil . Aquest govern ha deixat clara la 
seua aposta pels nostres joves . Els últims anys hem vist com 
molts valencians i valencianes s’han vist obligats a anar-
se’n, i no pel seu esperit aventurer, com deien els que estaven 
al poder . No és esperit aventurer . Se’n van perquè ací no hi 
ha futur. Qui no té una filla, un cosí, una amiga, un veí que ha 
degut anar-se’n perquè no pot treballar ací? I és gent prepa-
rada i motivada . Una generació a la qual el Partit Popular li 
ha negat un futur en la seua terra . El drama de la immigració 
valenciana des de 2008 té com a causa la crisi econòmica, 
però també, i de forma directa, perquè els governs anteriors 
no han fet res per evitar la descapitalització humana del 
nostre país . En 2015 89 .000 han segut les persones que han 
abandonat el País Valencià . Aquest govern entén que cada 
persona que se’n va és una pèrdua per a la nostra societat .
 A data de gener de 2015, 2 .183 .000 són els inscrits en el 
padró d’espanyols residents a l’estranger, i es tracta d’un càlcul 
conservador, perquè molts no es registren en els consolats que 
els pertoquen . Aquest govern sap que els joves són el futur de 
la nostra terra, i assumix la responsabilitat política de treballar 
pel dret de tots a un treball digne . Iniciatives com el pla Avalem 
Joves 2016-2018, amb una dotació pressupostària de quasi 
dos-cents milions d’euros, mostren el compromís d’aquest 
govern amb les persones . Creem oportunitats per a aquells 
que han abandonat el territori en cerca de treball, i també per a 
aquells que no disposen d’una formació específica.
 Aquest Consell, per a concloure, està marcant el camí a 
seguir, trencant amb la nefasta herència rebuda dels últims 
consells . La política del govern del Partit Popular ha segut de 
menyspreu, de retallades i de gestió dubtosa . Volem un paper 
actiu de les institucions com agent de desenvolupament .
 En aquestos pressupostos s’han reordenat les prioritats, 
s’ha apostat per la millora de l’eficiència i la reassignació dels 
recursos disponibles . Uns pressupostos reals que, tot i com-
plint el sostre de despesa, aposten per les persones, acabant 
amb les retallades i el balafiament, i assentant les bases del que 
serà el nou model econòmic en què hem de seguir avançant .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyora García .
 I per concloure este primer torn d’intervencions per part 
dels grups parlamentaris, té la paraula la senyora diputada 
Noelia Hernández, per part del Grup Parlamentari Socialista .

La senyora Hernández Sánchez:

 Buenos días, señor conseller, y gracias por la exposición 
de los presupuestos de su conselleria .
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 En primer lugar, yo creo que es cierto que quizá el mon-
tante de la conselleria todos desearíamos que fuera mayor 
para conseguir los objetivos que nos marcamos para el cam-
bio del modelo productivo, pero tenemos que ser conscientes 
del lugar y la situación financiera en la que estamos. Aun 
así, yo creo que va a ser clave no solo el montante total del 
presupuesto de la conselleria, sino la eficiencia y la eficacia 
del destino que hagamos de ese presupuesto . Porque es cier-
to que podemos ver que hay un aumento del 6% respecto al 
presupuesto de 2015, pero viendo las partidas que se incluían 
en el presupuesto del año pasado, por ejemplo, para política 
industrial, que fue totalmente ineficaz en la Comunidad 
Valenciana, como para el Servef, o energía, donde no se ha 
hecho ninguna política que fomente o que mejore la eficien-
cia energética de nuestras infraestructuras, yo creo que al 
final el problema no acaba siendo solo del montante total, de 
cantidad, perdón, sino de calidad y eficiencia en la manera de 
ejecutar el presupuesto que se incluya .
 Por otra parte, creo que es bastante reseñable, y yo lo 
veo como algo positivo, que los fondos europeos hayan 
aumentado tanto en el presupuesto de la conselleria . Por dos 
motivos: porque la mayoría de las líneas europeas de apoyo 
a las regiones van dirigidas a cuestiones o a programes que 
nosotros podemos implementar dentro de esta conselleria, 
como son la mejora de la competitividad y el fondo social 
europeo .
 Por lo tanto, que gran parte del presupuesto provenga de 
fondos europeos es algo muy positivo porque significa que 
estamos aprovechando todas las oportunidades que nos da la 
Unión Europea, que hasta ahora no estaba siendo así .
 Con lo cual, yo creo que es punto favorable poder desti-
nar esos fondos europeos que tenemos disponibles y destinar 
nuestros fondos propios a otra serie de cuestiones a las que 
no se puede acceder a fondos europeos .
 En el conjunto del presupuesto la primera cosa reseñable 
es que –creo– tenemos un análisis claro de cuál es el proble-
ma de la economía valenciana y del mercado laboral, y hay 
una voluntad firme de solventar el problema del desempleo 
en la Comunidad Valenciana y de intentar generar el entorno 
adecuado para crear puestos de trabajo de calidad .
 Es cierto que es un compromiso plurianual, que no es 
un presupuesto elaborado con fines electoralistas sino que 
somos conscientes de que el problema del mercado laboral 
y el problema de la industria valenciana no se va a solven-
tar en un año, sino que tiene que ser un compromiso con la 
sociedad que vaya mucho más allá de un gobierno o de una 
coalición que esté en el gobierno en este momento, sino que 
debería compartirse con el resto de partidos políticos .
 Y creo que es muy importante ver que la partida dedicada 
al Servef es la que más crece dentro de la conselleria .
 Es fundamental la labor de reformulación del Servef que 
tenemos que realizar y recuperar la utilidad social porque si 
vemos el año pasado, bueno, el año pasado, perdón, el 2015, 
el presupuesto destinado era de 112,6 millones de euros; 
sin embargo, vemos que el Servef únicamente interviene 
en el 1% de los contratos que se firman, no tiene ninguna 
capacidad dentro de la reorientación o de la formación de los 
desempleados .
 Por lo tanto, ese 25% de aumento del Servef, si además 
va acompañado de una gestión eficiente que vaya destinada 
a arreglar algo que no funciona y a darles a los desempleados 
aquello que realmente necesitan para aumentar su empleabili-
dad, ¡bienvenido sea!, y creo que vamos en la buena dirección .
 Además, partimos del diálogo social, diálogo social que 
se ha reprochado por parte de algún partido en las Cortes 
pero que creo que es clave, es clave que partamos de una 
reformulación del Servef y del mercado laboral hablando 
tanto con empresarios, como con sindicatos, como con las 

universidades que son claves dentro del problema del des-
empleo que tenemos .
 Vemos en el presupuesto que se va a hacer mucho hinca-
pié en reforzar los servicios prestados y reestructurar, sobre 
todo servicios como la formación donde se están producien-
do duplicidad de servicios, por ejemplo, y muy poca eficacia 
dentro de la formación que se presta a los desempleados, y 
lo veríamos sobre todo con los desempleados de larga dura-
ción, y que haya mucha más cooperación con los agentes 
municipales y los agentes privados .
 Respecto a las líneas de apoyo a los emprendedores, si 
bien es cierto que no aumentan mucho respecto a otros años, 
sí que vemos también una reformulación o una nueva direc-
ción respecto a estas ayudas; no solo darles dinero a fondo 
perdido a los emprendedores sin ayudarles o apoyarles en 
aquello que quieren levantar el negocio que quieren levantar, 
sino que haya una labor de tutorización y de acompaña-
miento de los emprendedores para que creemos proyectos 
sostenibles y no falsos autónomos, que es lo que nos estaba 
pasando en gran medida con estas políticas de apoyo a los 
emprendedores que veíamos durante las últimas legislaturas .
 Y fundamental, y creo que hay que poner en valor el 
programa Avalem Joves y el programa de Plan de garantía 
juvenil que este año, en 2016, se le van aplicar 43,6 millones, 
fundamental porque debemos recordar que cuando llegamos 
al gobierno no se había ejecutado ni un solo euro del Plan de 
garantía juvenil con el problema que tenemos de desempleo 
juvenil en la comunidad .
 Además, respecto al área del trabajo –como ya ha indi-
cado el conseller– creo que es muy importante que haga-
mos hincapié en el problema de la siniestralidad laboral y 
hagamos uso de las funciones que tiene encomendadas el 
Invassat, que hasta ahora era prácticamente nula la función 
que tenía dentro del mercado laboral valenciano, y sobre 
todo el cambio de cultura empresarial y del mercado laboral 
hacia planes de conciliación laboral, hacia planes de igual-
dad salarial porque debemos recordar que las mujeres siguen 
siendo el colectivo con mayor desempleo, entre mujeres 
y hombres, las mujeres siguen sufriendo la mayor cifra de 
desempleo dentro de la Comunidad Valenciana, además de 
las diferencias de salario .
 Con lo cual, creo que es muy importante establecer polí-
ticas públicas que vayan encaminadas a concienciar a las 
empresas y a concienciar a la sociedad hacia esos problemas 
que tenemos .
 Respecto a la industria, vemos también que es la segunda 
partida con más gasto, con lo cual dentro de las limitaciones 
presupuestarias que tenemos sí que hay apoyo a la reindus-
trialización y apoyo a los sectores tradicionales de nuestra 
comunidad .
 También vemos que hay determinadas comarcas que han 
tenido un problema muy importante con la caída de la acti-
vidad industrial que van a tener un refuerzo por parte de la 
conselleria para mejorar su clima empresarial y mejorar la 
actividad en estas zonas .
 Y sobre todo, vemos, al igual que hablaba antes del diálo-
go dentro del mercado laboral, que hay mucho diálogo para 
fomentar el emprendedurismo porque hay colaboración con 
el sistema educativo, que creo que es también primordial 
conseguir que la actitud o el emprendedurismo se fomente 
desde etapas muy tempranas y que se sepa redirigir el talento 
de los jóvenes hacia aquellos ámbitos de actuación o aque-
llos negocios que le son más propicios .
 Respecto al fomento de la I+D+I, sí que es cierto que 
sigue la línea que había en los últimos años, es decir, no 
hay un aumento de la inversión o del gasto muy elevado, 
pero sí vemos un cambio de cómo se aplica el presupuesto; 
pasamos de préstamos que estaban creando problemas para 
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las empresas valencianas y que eran, en parte, culpables de 
la baja ejecución de los presupuestos de I+D+I porque las 
empresas no conseguían los avales o no conseguían cum-
plir con los requisitos que se le pedían para los préstamos, 
pasamos a ayudas . Yo también creo –es un apunte– que sería 
recomendable plantearse el carácter plurianual de las ayudas 
para facilitar los proyectos de I+D+I en las empresas .
 Y sí que vemos que respecto a los institutos tecnológicos 
se continúa su apoyo . Yo creo que es necesario estudiar el 
tema de los institutos tecnológicos no tanto porque no todos 
estén cumpliendo su objetivo de apoyo a las pymes, yo creo 
que solo son algunos, no todos, pero sí que es cierto que es 
necesario revisar cuál es el sistema de financiación para que 
sea más ágil, para que sean capaces de recibir el dinero que 
se les destina con la premura que tienen determinados pro-
yectos que emprenden .
 Después, respecto a política –como decía–, cambio de 
cultura empresarial . Muy positivo que se apoyen políticas de 
responsabilidad social empresarial, políticas que apoyen fór-
mulas alternativas como el cooperativismo, la innovación, el 
valor añadido, la eficiencia energética.
 Respecto a energía, creo que es fundamental toda la labor 
de concienciación y fomento de la eficiencia energética que 
se va a realizar para cumplir con las instrucciones que se nos 
dan desde la Unión Europea y con el objetivo que tenemos 
para el 2020, porque no se ha trabajado en esa labor y ade-
más se han perdido fondos de la H2020 que mejorarían la 
eficiencia energética.
 Respecto a comercio –tengo que ir acabando–, vemos que 
sigue las líneas que ya se nos habían anunciado de fomento del 
comercio tradicional y apoyo a aquellas fórmulas comerciales 
de las pymes, con ayudas sobre todo a la diferenciación y a la 
perdurabilidad de estos negocios, sobre todo mediante mejo-
ras de la competitividad, de la innovación y de los sistemas de 
calidad, y además mediante el asociacionismo de los comer-
cios que es fundamental para conseguir engrosar su tamaño y 
ser capaces de competir con fórmulas de grandes superficies.
 Y, por último, respecto a la internacionalización, aplaudi-
mos el refuerzo de la formación de jóvenes para la interna-
cionalización porque creemos que es una manera de retener 
talento y sobre todo la asistencia a pymes, no solo mediante 
apoyo de expertos externos sino mediante planes que les 
ayuden a general su plan de internacionalización de una 
manera medianamente profesional .
 Pero también creemos que no se debe olvidar la diversi-
ficación de mercados y de sectores en internacionalización, 
que no se ha hecho durante las últimas legislaturas porque 
nunca se ha apoyado la diversificación de mercados y 
sectores . Seguimos exportando principalmente a la Unión 
Europea, prácticamente el 65% de nuestra exportación .
 Creemos que es importante apoyar eso y apoyar fórmulas 
que faciliten a las pymes la internacionalización, como serían 
la digitalización y el asociacionismo para ganar tamaño .
 Muchas gracias .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyora Hernández .
 I per a contestar a allò expressat pels grups parlamentaris, 
té vosté la paraula per quinze minuts . (Remors)

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Bé, no, ho dia perquè pense . . . no sabia si era lliure o teníem 
temps .
 Bé, en primer lloc, independentment de cadascú, vullc 
agrair el to, el to que han tingut tots els representants de cada 

grup polític perquè pense que és un to a priori positiu, encara 
que ara parlarem del Partit Popular, ¿no?, perquè és un poc 
diferent en allò que vol ressaltar .
 I a banda del to, n’hi ha una qüestió que és molt evident 
–vullc dir–, els números són importants, ¿eh?, però no sols 
els números, és a dir, la gestió, l’eficiència i la eficàcia en la 
gestió és fonamental, cosa que a mi no m’agrada entrar però 
que el Partit Popular sempre ens obliga una miqueta a entrar, 
a dir-li que la gestió doncs se l’haurien de fer mirar i reflexio-
nar sobretot els que han estat gestionant . I sobretot, sí, també 
parlem de números perquè, al final, a mi em fan molta gràcia 
dos qüestions, i parle de manera genèrica .
 Una, resulta que es parla moltíssim del pressupost però 
no es parla res de la liquiditat del pressupost, que és quan 
s’hauria de parlar, és quan s’hauria de vore què s’ha executat 
eixe pressupost i com s’ha executat eixe pressupost . Però 
això no interessa perquè el que interessa és enredar les coses 
com més millor .
 Hauríem de començar a fer un plantejament seriós i rigo-
rós, i eficient, fins i tot també en aquest tema. Perquè si jo, 
ara, començara a traure els pressupostos d’execució sols a 
nivell de xifres del Partit Popular, doncs n’hi ha hagut tants 
que hem estat, a hores d’ara, en un 15% d’execució; o, per 
exemple, el Servof el vam trobar amb un 36% d’execució en 
el seu conjunt i amb un 24% d’execució a nivell de subven-
cions quan vam entrar a governar .
 I això per a mi no és eficiència per molts números que es 
posen . És a dir, els números han d’anar acompanyats d’una 
gestió rigorosa .
 I, per un altre costat, també vullc dir-li al Partit Popular 
i, a més a més, dos municipalistes que han participat, resulta 
que des del municipalisme parlàvem que quan rebíem alguna 
subvenció ¡feien palmes!, ¡estaven contents!, havien rebut 
subvencions que ens havíem vingut o bé de la Generalitat 
valenciana, o bé d’Europa, ¿eh? ¡Que bé! ¡Quants diners! No 
hem d’utilitzar diners propis .
 I ara resulta que l’argument és al contrari . ¡Si hauríem 
d’estar contents! (Remors) No, anem a vore, quan u parla 
d’allò que tenim de manera directa i allò que ve d’Europa doncs 
resulta que hauríem d’estar contents que quan més diners 
puguen vindre d’Europa i, a més a més, els gestionem de 
manera més eficient, probablement també en vindran més. 
Que per no haver-los gestionat amb rigor i de manera efici-
ent, probablement en vinguen menys . I això també ho hem 
de vore i ho hem d’analitzar .
 Per tant, no ho sé, jo, de vegades, l’èxit el veig d’una 
manera o el veig d’una altra .
 Naturalment, i ara sí vaig, David, senyor diputat, estic 
totalment d’acord –vullc dir–, les formes en la gestió han de 
ser diligents, han de ser eficaces, eficients, hem de treballar 
amb rigor . És evident que a mi és el primer que m’encantaria 
tindre doncs quaranta, cinquanta o sixanta milions d’euros 
més en el pressupost, ¿no?, no sols perquè em seria més 
còmode, no, sinó perquè podria fer altres polítiques que 
pogueren arribar a la ciutadania, ¿no?, i podrien ser més 
eficients també en millorar el dia a dia de la nostra gent que 
la veritat està vivint algunes situacions complicades . No fa 
falta que enumerem que la cohesió social o la descohesió 
social en què es troba este territori és tremenda, ¿no? Estem 
parlant de quasi cent huitanta-huit mil famílies que no 
ingressa cap dels seus membres, estem parlant d’un 34,7%, 
casi un 35% de famílies o de gent amb risc de pobresa –vullc 
dir–, això són números que ens posen els pèls de punta . Per 
tant, a qui li encantaria més que poder tindre un pressupost 
amb més diners, ¿no?
 El que sí hem d’aconseguir és que des de la cooperació i 
des de la col·laboració de tota la ciutadania, que jo crec que 
estem aconseguint-ho poquet a poquet perquè estem impli-
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cant des del govern a tota la ciutadania i la ciutadania està 
adonant-se que ha de formar part també de les decisions de 
tot el territori, ¿eh? –vullc dir–, estan sentint-se o estem fent, 
alguns des de la gestió, que la gent es senca protagonista del 
seu dia a dia i, aleshores, que aporten, que col·laboren, i això 
va a ajudar-nos molt, en el tema de l’empresariat bàsicament, 
augmentant productivitat .
 Ahir, sense anar més lluny, vam conformar o formar el 
Consell Valencià de la Innovació, i la veritat que la gent que 
hi participarà està contentíssima perquè té ganes d’aportar 
tota la seua saviesa, o tot el que sap, per a poder optimitzar 
moltíssim més tots eixos recursos de la innovació per gua-
nyar en productivitat i, al final, per guanyar també en sous de 
qualitat . Perquè si guanyem en productivitat, guanyarem en 
sous de qualitat, pujarem la renda per càpita de totes i tots els 
que vivim en un territori . Vull dir, va tot molt unit . Aleshores, 
hem de treballar-ho, hem de treballar-ho .
 I, després, estic totalment d’acord, o estem en la mateixa 
línia, hem de seguir apostant pel cooperativisme, per totes 
les empreses socials . Vull dir, el sector de l’energia és bàsic 
també per a anar generant menys costos, major productivitat . 
Vull dir . . . que eixe canvi climàtic no vaja tan accelerat com 
ha d’anar . Vull dir, jo crec que la peça energètica és fona-
mental . . ., o el pilar de l’energia és fonamental per a canviar 
un poquet també el transcurs del món. Perquè si no, al final, 
¿què deixarem en el futur?
 I en el comerç, encara que no hàgem pujat pràcticament 
res, la veritat que, a nivell formal, jo crec que anem a marcar 
línies . Jo pense que això serà important .
 Després . . . el mateix, Antonio, vull dir . . . he dit ja abans, que 
abans els ajuntaments rebíem subvencions i aplaudíem tots . 
Ara, sembla ser que . . . que no, que els diners han de ser propis .
 I recalcar, per no entrar en més temés, que els autònoms 
sí que tenen plans específics en treball. Un milió... des-
prés . . . després, per als sectors vulnerables anem a invertir . 
Després, per a majors de quaranta-cinc anys també anem a 
invertir . Crec que ho he dit en la meua compareixença, és 
a dir, hem intentar agafar tot el ventall de problemàtiques 
que tenim en la societat i anem a intentar incidir en totes i 
cadascuna d’elles i treballar-les, perquè som conscients de la 
realitat que està vivint moltíssima gent que la nostra societat . 
Anirem veent, anirem veent com van desenvolupant-se .
 I, sobretot, el que sí que és important és que anem a portar 
el seguiment de tot allò que fem, anem a portar control de tot 
el que fem i anem a avaluar-ho . Això és importantíssim en 
l’eficiència i no tant en les xifres. Vull dir, perquè si al final 
no avaluem, no podrem decidir el canvi d’un projecte deter-
minat . Sembla ser que ara la inèrcia no donava possibilitats 
d’avaluar res, i això a mi em xoca .
 Després, el mateix que he dit abans, vull repetir-ho per-
què m’ho havia apuntat . El debat l’hauríem de fer en la liqui-
dació del pressupost . I jo em pose a la seua disposició per a 
poder, en el mes de novembre, vore el pressupost del 2016 
com l’hem executat, què és el que hem fet i, a partir d’ahí, 
jo li donaré o li llevaré raons, perquè jo crec que és on ha 
d’haver un debat real . El debat, ara, és única i exclusivament 
d’intencions . És hipòtesi . Aleshores, la realitat és la que ens 
ha de marcar les nostres virtuts o els nostres defectes, que en 
això sí que . . .
 I, després, per entrar en la fira, perquè també ha comentat 
el tema de la fira. Ahí n’hi havia pactat des d’abans un pla 
de modernització de la fira, que sembla ser que no estava 
tampoc pressupostat en esta conselleria o . . . estava en altres 
llocs, ¿eh?, però, ara, nosaltres . . ., i, sobretot, això a la millor 
se li pot preguntar al conseller d’hisenda, que és el que marca 
l’estructura pressupostària perquè realment diga, «això ha 
d’anar ahí i, aleshores, això venia donat ja de darrere», per-
què ho tingam un poquet clar .

 Però sí que m’agrada dir que, important tindre fons 
Feder; important tindre fons socials europeus, gestionar-los 
bé i, sobretot, això, eficiència i rigor.
 Després . . . Vicent, les xifres és que són molt sofrides . 
Un, en funció de si vol tirar les xifres cap a un costat o cap 
a l’altre, utilitza les xifres que li convenen en cada moment . 
I a mi em pareix legítim que, Vicent, vosaltres agafeu les 
xifres com cregau . Però, torne a repetir, per a mi les xifres, en 
companyia de gestió; mai, soles . El que vullga assumir xifres 
sols, que les assumisca, perquè, probablement, amb menys 
diners, optimitzant-los més, pugam fer més coses i arribar a 
més gent . I a mi el que sí m’agradaria és que se me diguera: 
«Tu no has sabut optimitzar els recursos que has tingut .»
 I, sobretot, el que sí que m’agradaria és que també se me 
diguera que anem a tenir un estat d’execució del pressupost 
ics en un moment determinat . Però fer un pressupost per a no 
executar-lo, doncs la veritat que . . . que no .
 I contestació a les preguntes, crec que les he contestades 
totes . Allò dels 200 milions està contestat; allò del pla d’ocu-
pació conjunt, la dimensió territorial crec que he dit que 
n’hi ha una partida de 74 .550 .000 euros per al seu conjunt; 
en el tema dels taller d’ocupació i altres, també està en una 
partida de 22 .400 .000 euros, i en el tema de la ceràmica . . ., o 
17 milions, concretament 17 .250 .000 euros . I en el tema de 
la ceràmica, que també estem en contacte directe amb ells . A 
més a més, he de dir que és un sector molt productiu . Si hem 
de parlar de productivitat d’algun sector, en aquest territori 
haurem de parlar de la ceràmica . I això és important .
 I, aleshores, hem tingut algunes reunions amb ells, estem 
xarrant amb ells i segur que hi haurà col·laboració en tot el 
sector ceràmic i el que és la conselleria . No sé si en estes 
setmanes . . ., prompte també tenim una reunió important, ja 
per a marcar directrius .
 Després, aixina, de manera genèrica, el sector energètic, 
que crec que hem fet referència pràcticament tots . Jo dic una 
cosa, en el sector energètic se’ns està demanant més legisla-
ció, que no diners . I això ho haurem també de tindre en compte 
i ho haurem de pensar . Perquè en la legislació es fa possible la 
implantació de fotovoltaiques o altres alternatives, i algú ens 
l’està tallant . I generaríem molts llocs de treball, moltíssims . 
Per tant, això és una reflexió que s’haurien fer totes i tots.
 I, Fernando, els estereotips deixem-se’ls ja de costat . Vull 
dir, quan utilitzem els estereotips, doncs, al final, un ja es cansa.
 I, després, quan jo parle de trenta anys, jo parle d’un 
assentament . Vull dir, això és conjuntural, això és . . ., l’edu-
cació és important . Hem de treballar hàbits, canviar molt les 
coses . Jo no he parlat que . . ., i, ¿si ho aconseguim en quinze? 
Doncs serà fantàstic, però haurem de fer molta feina per 
a canviar hàbits . De l’individualisme a la col·lectivitat va 
moltíssim . I ahí s’haurà de fer molta pedagogia i haurem de 
generar moltes sinergies . I no, única i exclusivament, una 
conselleria o una persona pot canviar-ho . Ho haurem de can-
viar totes i tots . I això estem intentant-ho . Entre totes estem 
cooperant, col·laborant, coordinant-nos, cosa que quan jo 
vaig a entrar a la conselleria em va caure el món damunt, 
perquè cadascú anava a la d’ell . Això de la coordinació, jo 
crec . . ., eixa paraula estava als llimbs .
 I, després, la resta, ja ho he dit . He parlat d’allò de l’exe-
cució del Servof o l’execució del pressupost, vull dir, totes 
eixes cosetes també algú se les hauria de fer mirar .
 I, per últim, simplement donar gràcies, vull dir, perquè 
anem en la mateixa línia, tant –ja ho he dit– a David, però 
també a Teresa, del Grup Compromís, i a Noelia, per-
què estem totalment d’acord en l’acompanyament, la col-
laboració, la cooperació . . .
 Agraïsc alguna proposta com el caràcter plurianual de 
les ajudes per a la innovació, però no soles ha de ser per a la 
innovació, per a moltíssims altres projectes que hem de pla-
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nificar a llarg termini i que no tenen sols la duració de quatre 
anys . Això ho hem d’anar fent i hem d’anar ensenyant-nos 
també nosaltres a planificar a llarg termini, sense tindre en 
compte les eleccions que tenim ahí a la volta de la porta, vull 
dir, que per ahí . . .
 Molt bé per ressaltar el tema de la sinistralitat, perquè 
jo també he vullgut per èmfasi en treball . En treball, pràc-
ticament, no diu ningú res, però per a nosaltres és impor-
tant, ¿no? Eixa revisió a tots els centres que tenim, anem a 
començar per nosaltres i, després, quan nosaltres sigam un 
poc exemple, treballarem amb la resta d’empreses . És a dir, 
que també això s’ho haurem de fer vore, perquè demanar a 
alguns que complisquen, quan no estem complint nosaltres, 
sembla que no és gaire ètic, vull dir, totes eixes cosetes . . . 
Diàleg social, per descomptat, està dins del nostre ADN i 
haurem de seguir treballant .
 I, en el tema . . ., Teresa, gràcies, perquè sí que és de veres 
que estem reordenant a marxes forçades les prioritats . I això 
és una tasca complicada . No és . . . ràpida, però, almenys, les 
intencions i les línies que volem marcar en este pressupost 
són eixes . De cara al futur, espere que a l’any que ve vagen 
millor; a l’altre, millor i que, en els anys o en el transcurs dels 
anys, les coses vagen funcionant millor, perquè, en definiti-
va, és el que volem totes i tots .
 I gràcies .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 Per a torn de rèplica . . . senyor Torres .

El senyor Torres García:

 Gràcies, president .
 La veritat que m’ha furtat les paraules de la boca, perquè 
venim escoltant estos dies algunes declaracions que pareix 
que els fons europeus no són ingressos i que caldria lle-
var-los del pressupost .
 Jo pense que, a l’igual que els impostos, les transferències 
de l’estat formen part dels ingressos del mateix pressupost i, 
per tant, no crec que calga ficar-se medalles de per què n’hi 
han més o ara n’hi han menys . Però, clar, tenen una diferència, 
que cal justificar-los a Europa. I el problema ja el vam vore 
aquest estiu, quan justament per al programa del foment del 
treball teníem 80 milions d’euros bloquejats dels fons socials 
europeus perquè no s’havien justificat accions anteriors. Per 
tant, fer una interpretació i voler vanagloriar-se que tenim 
eixos diners gràcies al Partit Popular crec que no és una bona . . . 
no és una bona acció, perquè precisament no han fet una bona 
gestió del que han segut els pressupostos europeus que tan 
important . . ., i crec que és una cosa positiva que puguen aug-
mentar i que es busquen noves vies de finançament, i que no 
és des d’aquesta conselleria, però caldrà treballar també amb 
tot el tema de les relacions amb Europa perquè, evidentment, 
ahí n’hi ha una via de finançament important, i que aquesta 
vesprada parlarem d’ella en la conselleria d’hisenda .
 No m’ha donat temps en l’altra intervenció a parlar dels 
instituts tecnològics i sí que ens preocupa un poc la congelació 
pressupostària en l’ajuda directa a Redit que, com a entitat 
impulsora i coordinadora de la nostra xarxa d’instituts tec-
nològics, es manté en 204 .000 euros des de l’última reducció 
d’un 20% de ja fa alguns anys i tampoc podem entendre que 
no existisca una aposta ferma en les dotacions previstes per a 
projectes d’R+D+I dels nostres instituts tecnològics .
 Una dotació de 23 milions d’euros, la mateixa que en 
2015, i reduïda ja en un 51% sobre la mateixa que teníem en 
2010, i a la qual suposadament podrien afegir-se 1,5 milions 
d’euros en crèdits bonificats que també n’hi havien.

 Considerem que és un actiu estratègic i és una joia, i així 
ho diem del nostre desmantellat sistema valencià d’innovació, 
que ha segut maltractat i posat en qüestió en els últims anys .
 Cal dir també que les estructures no són la causa d’una 
gestió deficient. Són les persones, els mals gestors, en alguns 
d’aquests casos, que no íntegrament, els responsables del 
mal funcionament de les organitzacions, han segut ells . 
I, també, la desídia institucional ha devaluat el model de 
governança dels instituts tecnològics .
 Per tant, considerem que n’hi ha una tasca molt impor-
tant en fer en el que són els instituts tecnològics, sobretot si 
volem fomentar tot el tema de la innovació i la modernitza-
ció de tot un sector productiu que considerem que al nostre 
territori és necessari, sobretot si volem competir en qualitat 
i no competir en salaris, precisament amb salaris xinesos . I 
si volem competir amb qualitat amb països com Alemanya o 
França o els nostres companys d’Europa, els instituts tecno-
lògics són una peça fonamental .
 I res més . Gràcies per les seues respostes i li desitgem, 
com sempre, molta sort en la seua gestió . Moltes gràcies . 

El senyor president:
 
 Moltes gràcies, senyor Torres .
 Per part del Grup Parlamentari Ciutadans, té la paraula el 
senyor Woodward per cinc minuts .

El senyor Woodward Poch:
 
 Buenas tardes, de nuevo .
 Como ya le he dicho, desde Ciudadanos lo que hemos 
remarcado es que vamos a estar encima de su gestión, no 
queremos que se quede como unas simples directrices ambi-
ciosas . Y por eso desde nuestro grupo, y lo va a comprobar 
con nuestra diputada Rosa García, vamos a estar expectantes 
para que se cumplan los programas y las líneas presentadas . 
Creo que lo había dejado claro en la intervención primera . 
Es necesario que se ejecuten y no se quede en papel mojado, 
como ha pasado hasta la fecha .
 El tema de los fondos europeos nosotros hemos querido 
incidir que claro que estamos encantados con los mismos, 
y bienvenidos y necesarios son . Lo único que he dicho que 
echamos en falta que la partida de la conselleria estuviera 
más dotada por parte del Consell, no dejar el incremento en 
los fondos europeos .
 Los programas de los autónomos y emprendedores, la 
intervención que había hecho era porque cuando vamos 
dentro de la línea a la que tenemos acceso en estos momen-
tos están todos metidos en una única línea . Por eso decía si 
habían programas específicos, que entiendo que sí que los 
hay, por todos estos días que hemos estado debatiendo .
 Antes se me había quedado en el tintero que… el tema 
de la implantación del programa dirigido a la siniestralidad 
laboral de los centros . Entendemos que es una cosa impres-
cindible, ya que, si estamos exigiéndole a las empresas que 
lo cumplan, con el coste que eso conlleva, las multas que 
pagan por no cumplirse algunas, es una situación que no 
entendíamos que la administración no la cumpliera . O sea, 
es claro que la aplaudimos y estamos encantados .
 Y, por último, hacía mención a lo que ha dicho usted en 
la réplica, el tema del consejo de sabios para la innovación, 
la Agencia Valenciana de la Innovación, que se recalcó ayer 
que si se quiere hacer política (inintel·ligible)  . . . hace falta 
dinero público sí o sí, o sea, en eso estamos todos de acuerdo . 
Pero me quedo con la duda de quién se va a llevar el gato al 
agua al final, y espero que sea esta conselleria, para que la 
pueda dotar de más recursos .
 Muchas gracias .
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El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Woodward .
 Per part del Grup Parlamentari Popular, té la paraula el 
senyor Casanova per cinc minuts .

El senyor Casanova Claramonte:

 Moltes gràcies, senyor president .
 A vore, vostés estan tan preocupats en fer oposició de 
l’oposició que fins al que diem li donen la volta al calcetí. 
I jo simplement he dit, si vol, com està gravat, ahí està, que 
vostés han destinat menys diners que en l’any 2015 de fons 
propis perquè han rebut, es rebran més fons europeus . En 
ningun moment he valorat negativament això, que jo també 
he sigut alcalde, com vosté bé sap, i és evident que tot el que 
vinga benvingut siga . Però no deixa de ser cert que vostés, 
La Generalitat, en els pressupostos dediquen a la seua con-
selleria 7,5, segons els números que jo he fet . Els números 
seran tot el que voldrà, però jo ho he fet en un excel, el meu 
excel, que espere que funcione igual que el dels altres, no?
 I després un altre paradigma que ací hem estat sentit estos 
dies en totes les intervencions, que les polítiques se demos-
tren posant diners . Ara hui ja no, com ja no dóna eixe cas, hui 
les polítiques se demostren en l’eficàcia. Doncs bé, dons me 
pareix molt bé . Simplement he constatat un fet . Que això que 
vostés han valorat del nou model productiu no té aportació 
de La Generalitat més enllà de la que tenia en l’any anterior .
 I allò de l’eficiència ja ho parlarem. És a dir, és evident 
que hui vostés vénen a presentar les xifres del pressupost, 
del que pensen fer. Això de l’eficiència és una magnífica 
voluntat que tant de bo se complisca i la puguem celebrar 
tots junts . I no li done més canxa al tema .
 Un altre tema és sobre els 200 milions estos del Pla 
d’ocupació de juvenil en tres anys, mos podia dir, si té la 
xifra, quants i en quines línies estan en l’any 2016?
 Una altra qüestió és preguntar-li respecte de la notícia, 
que pareix que se confirma, de l’acomiadament dels 106 
treballadors del Servof, que estaven treballant en el tema 
de la tramitació i gestió dels fons socials europeus, que mos 
comente quina és la situació i què pensen fer al respecte .
 I finalment, i per no entretindrem més, ha parlat vosté de 
tindre l’ADN del diàleg social . Jo pense que això no és patri-
moni seu només . Això ho tenim tots . I tant de bo que eixe 
diàleg social servisca per al que tots al final perseguim: que 
és la millora de l’economia de la nostra comunitat, perquè 
és la millor política social per aconseguir la millora de les 
condicions de vida de la gent que vivim en esta comunitat .
 I en principi no tinc ninguna pregunta més . I li passe ara 
la paraula al meu company .

El senyor president:

 Sí, moltes gràcies .
 Senyor Pastor, quan vullga .

El senyor Pastor Llorens:

 Gracias, señor presidente .
 Mire, señor Climent, yo le he comentado antes que si 
usted no demostraba en la siguiente intervención en qué 
partidas realmente, pero tocando tierra, tocando fondo, vien-
do blanco sobre negro dónde está, en qué partida su nuevo 
modelo productivo, podríamos decir perfectamente que su 
modelo productivo no existe por lo menos en la agenda del 
Consell, por lo menos en la agenda del Consell no existe .
 Le ha faltado a mi compañero, Vicente Casanova, comen-
tar en cuestión en materia de subvenciones . Y es decirle y 

recordarle a usted que hubiese estado bien y hubiese sido 
todo un detalle por su parte decir que usted recoge los fru-
tos de lo que otros trabajaron, es decir, usted, por ejemplo, 
en internalización incluye 5 millones de euros porque otro 
gobierno del Partido Popular se preocupó de conseguir que 
usted tuviese 5 millones de euros para hoy poder producir, 
para hoy poder colgarse la medallita . No hubiese estado, la 
verdad, nada mal que lo hubiese hecho, porque eso es así . 
A lo mejor los del año que viene ya son mérito suyo, del 
gobierno actual, pero los que hoy pone usted y consigna 
usted son fruto de otro; usted recoge el fruto, repito, que 
otros trabajaron .
 Me dice que cada uno iba a la suya, ¿no?, venía a decir 
algo así, que cada uno iba a la suya . Hombre, yo estoy aquí 
desde el mes de septiembre y donde sí que veo que cada uno 
va a la suya, fíjese, un mes y poquito, es precisamente en este 
gobierno, ¿no? Cada uno va a la suya . El Partido Socialista 
dice, en la materia que estamos hablando, en materia de 
exportación, que exportemos, que eliminemos los aranceles 
a Estados Unidos; usted, que es el conseller de economía 
sostenible, y su grupo político dicen que no . Eso es ir a la 
suya, pedir mucho, en el pleno de las Cortes . Eso es ir a la 
suya muchísimo .
 Y yo le quiero decir al final a usted que sí, dice, valóren-
me dentro de un año por la eficiencia de cómo gestiono los 
recursos . Yo hoy no le puedo decir, no puedo meterme en el 
debate de dentro de un año . Pero sí que le puedo decir que 
usted, en mi modesta opinión, no ha triunfado en consignar 
sus teorías . Se lo digo sinceramente, no están en ninguna 
parte sus teorías consignadas presupuestariamente . Eso se lo 
puedo decir yo hoy con toda la claridad del mundo y entien-
do que usted de momento no me lo ha rebatido .
 Y le quiero decir también que al final ustedes en materia 
de internacionalización, en materia de comercio exterior, han 
reducido medio punto lo que el Partido Popular consignó en 
2015 . Y esa es otra obviedad y otra cuestión muy objetiva . Y 
yo le quiero preguntar al final, por cerrar, ¿no?, y decirle si 
su modelo productivo al final es el matadero del señor Puig 
en Morella, si su nuevo modelo productivo es recortar medio 
punto en comercio exterior, si su proyecto, su nuevo modelo 
productivo es generar, como dice el presidente en la cámara 
de comercio, no nadie del Partido Popular, es generar incer-
tidumbre por parte de este Consell en materia de Alcoinnova, 
por ejemplo . Si eso es el nuevo modelo productivo . También 
es ir a la suya, un claro ejemplo éste, el Partido Socialista 
hace una cosa, Compromís hace la contraria, cada uno dice 
una cosa, cada uno dice la otra, ¿no?
 Y quiero decirle en este sentido, y acabar diciéndole 
que usted la semana pasada dijo como conseller que estaba 
hasta el moño, que estaba hasta el moño de otro que también 
gobierna con ustedes aquí, otro del Partido Socialista, en 
este caso el alcalde de Alcoy . Y yo creo que un conseller 
no puede decir nunca que está hasta el moño de nada . Tiene 
que levantarse todos los días por la mañana, solucionar los 
problemas, los previstos, los imprevistos, todos, y no puede 
decir nunca que está hasta el moño, porque un conseller, 
en este caso usted, está para trabajar y dejarse la piel por 
los ciudadanos . Y con poquitos meses que lleva ustedes de 
verdad al frente de su responsabilidad, no puede decir que 
esté hasta el moño de nada, tiene que estar todos los días al 
pie del cañón, solucionando los problemas de la gente y de 
los ciudadanos, aunque se los genere el alcalde de Alcoy, el 
socialista, Antonio Francés .
 Muchas gracias .

El senyor president:

 Muchas gracias, señor Pastor .
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 I ja per a finalitzar esta compareixença, té vosté, senyor 
conseller, cinc minuts per a contestar, com li estic dient mig 
en broma, mig seriosament, estos dies, a totes i cadascuna de 
les preguntes que li han fet .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Bé, el president el que sí que està és intentant buscar més 
fons europeus . Es pot constatar . Ha estat en Europa estos 
dies i aleshores eixa és un poc la línia en què anem a treba-
llar . Quantes més inversions ens puguen vindre d’Europa 
millor. Perquè fins ara hem vist l’estat com ens ha tractat o 
maltractat durant tant i tant de temps . I resulta que ha estat 
governant qui ha estat governant . I això és una realitat, això 
no són hipòtesis . Tota la resta, que ara parlarem, hi ha molta 
hipòtesi, no? Parlar per parlar un pot dir el que vullga .
 I després simplement fer una incidència . Anem a tindre 
dos instituts tecnològics menys, per desgràcia, no?, i per la 
situació que tots sabem . Aleshores, a la millor amb els matei-
xos diners hi ha més repartiment de diners . Tampoc és el que 
voldríem, però almenys això constatar-ho, no?
 I anem a esperar que eixe consell de la innovació, que 
ahir es va engegar, ens ajude a optimitzar encara moltíssim 
més els recursos, com he dit abans, no?
 Antonio, gràcies, eh?, gràcies pel tarannà, i a més crec que 
és el que toca, és a dir, fiscalitzar i estar controlant la gestió 
dels qui tenim eixa responsabilitat d’executar certes coses, és 
el que desitgem, no? I a més a més si eixa fiscalització és en 
positiu encara ho agrairem moltíssim més . Perquè tot el tema 
constructiu a mi personalment m’agrada i no poquet .
 I després hi ha una possibilitat, que jo ja ho vaig dir l’altre 
dia en la compareixença . Vull dir, les esmenes . . . perquè al 
final els pressupostos han d’eixir de Les Corts, per això és una 
proposta que fem el Consell, però els pressupostos han d’eixir 
aprovats de Les Corts . Ho deixe ahí, eh?, ho deixe ahí . Allò del 
consell valencià com ho he dit ja, no ho torne a repetir .
 Jo acceptaria molt bonament alguna que altra esmena 
que poguera ajudar l’R+D+I o en qualsevol altre aspecte que 
realment poguera beneficiar el sector que depén d’aquesta 
conselleria .
 I Vicent, anem a vore, diners europeus, això és bo o és 
roín? Però és que al final ens ho haurem de plantejar, és bo o 
es roín? Ho deixe ahí, eh?
 I després, jo no he estat ací, jo dic el que jo crec que he 
de dir i pel que pense que he de dir . Vull dir, per a mi, torne 
a repetir, les xifres i la gestió van de la mà, l’eficiència en la 
gestió . I això és demostrable, perquè moltíssima gent amb 
menys diners que altres han fet coses molt millor que altres 
i més positives per a la ciutadania . I això és demostrable . 
Vull dir, si comencem a parlar podem començar a vore-ho i 
veurem l’eficiència de qui ha gestionat, qui, què i com, i qui 
ha gestionat què i com en diferents llocs . I a partir d’ahí . . .
 I l’eficiència no està renyida o no està barallada en el tema 
del debat de la liquiditat . A la seua disposició per a fer-lo .
 I després, l’Avalem Jove, vosté tindrà tota la informació 
detallada, perquè vaig a citar-los a un membre de cadascun 
dels grups quan ja tinguem el projecte consensuat i tancat 
perquè vostés l’acaben de tancar; tots els grups polítics, ahí 
sabrà fil per randa totes les quantitats que anem a dedicar a 
cadascun dels projectes durant el 2016, 2017 i 2018 .
 I Fernando, un model es crea poc a poc . Un model no ix 
ahí, zas!, i ja està, el model . És a dir, l’estructura, és a dir, per 
art de màgia ja tenim un model . Per favor, no!
 I a mi no em cauen els anells per valorar allò que s’haja 
de valorar . El que passa que també tinc clar que el pressupost 
de 2016 si l’hagueren fet vostés probablement no l’hagueren 
fet de la manera que l’hem fet nosaltres i no hagueren posat 

eixos diners probablement dintre . . . on els hem posat nosal-
tres . I d’això estic segur, perquè no ho han fet abans .
 I després . . . per no entrar en la nefasta gestió dels fons 
europeus . . . 80 milions, que això ens repercutirà en tenir-ne 
menys l’any que ve . Ahí és on hem d’incidir, no?
 I, coordinació, ben poca en la gestió . Nosaltres podem 
tindre desencontres, és a dir, podrem pensar de manera 
diferent, però este govern, i fins i tot els diferents partits que 
sustenten este govern resulta que es parlen i arriben a acords 
i consensos, cosa que haurem de plantejar-se si els anteriors 
que estaven en el seu govern, que sembla ser que eren del 
mateix coloret, resulta que ni es parlaven ni es miraven . Això 
també ho hauran de vore .
 I, per tant, jo estic una miqueta fart d’arquetips i de teo-
ries . I això que ho faça la premsa m’agrada, però que algun 
partit polític utilitze els mateixos arguments de la premsa 
per a generar teories o arquetips, diu molt poc d’eixe partit 
polític o de la gent que està representant a eixe partit polític .
 Per tant, siguem una miqueta més innovadors, perquè és 
que al final estic sentint el mateix que sent en la premsa. I 
això s’ho hauran de fer mirar, s’ho hauran de fer mirar o a la 
millor hauran de, no sé, llegir-se els periòdics i dir, «ja sabem 
el que diu el Partit Popular, açò» . I eixa és la realitat .
 I no he contestat, perdó, si em dóna una miqueta més 
de temps, els 106 treballadors, perquè sí que m’ho havia 
preguntat Vicent . Sí que és de veres . He de demanar discul-
pes a la senyora Eva, perquè en eixos moments jo no tenia 
la informació i moltes vegades és impossible tindre tota la 
informació de tot i per això li vaig contestar com li vaig con-
testar en el ple . Però sí que és de veres que eren 106 treballa-
dors contractats en el programa operatiu regional 2007-2013 
específicament, més 2N, és a dir els dos anys de pròrroga que 
es poden donar per acabar de certificar el programa operatiu.
 I, aleshores, s’ha acabat i des de la legalitat, i aixina ho he 
consultat jo en funció pública, han de passar a millor vida . I 
immediatament, com que tenim un altre pla operatiu regional, 
que és el de 2001, ipso facto començarem a traure les places 
per a poder contractar altra volta a tots els treballadors que 
calguen per a tirar endavant el programa operatiu 2014-2020 .
 Sí que es de veres que hi ha 35 que eren funcionaris, que 
ara passaran al seu lloc de treball i la resta hauran de lluitar 
per aconseguir eixa plaça en el nou plec de condicions que 
traurem per a ocupar per la gent que durà endavant eixe pla 
educatiu, és a dir que eixa és la realitat .
 I per suposat que espere que amb l’ADN… Però, per 
sempre, per sempre i per a tots i per a totes el diàleg social 
estiga ahí . A mi m’encantaria, per a tots i per a totes, i sem-
pre . (Remors) Molt bé, Vicent, perfecte . Aleshores, si coin-
cidim amb eixe ADN anirem pel bon camí, però fins ara cal 
dubtar un poquet .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 Moltes gràcies, senyors diputats .
 Recordar-los que reprendrem la sessió d’esta comissió 
esta vesprada a les quatre i mitja amb la compareixença del 
conseller de Pressupostos i Hisenda .

(Se suspén la reunió a les 14 hores i 9 minuts)
(Es reprén la reunió a les 16 hores i 31 minuts)

El senyor president:

 Doncs, bona vesprada, senyories .
 Reprenem la Comissió d’Economia, Pressupostos i 
Hisenda per a, en este cas, substanciar la compareixença del 
conseller d’Hisenda i Model Econòmic .
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 Benvingut a esta sa casa .
 Dir-li, abans que res, doncs, que el model d’intervenció, 
com se va pactar per part dels grups parlamentaris, és mitja 
hora d’intervenció, deu minuts per als grups parlamentaris, 
quinze minuts per a la seua segona intervenció, cinc minuts 
per a les rèpliques i, finalment, cinc minuts per a vosté, per-
què acabe en les intervencions .
 I, sense més, senyor conseller, té vosté la paraula per tren-
ta minuts .

Compareixença del conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic, senyor Vicent Soler i Marco, per a 

informar sobre el Projecte de llei de pressupostos 
de La Generalitat per a l’exercici 2016 

pel que fa a la seua conselleria

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 Senyor president .
 Il·lustres senyors i senyores diputats i diputades .
 Em correspon l’honor, en esta compareixença d’exposi-
ció sistemàtica dels pressupostos de La Generalitat de 2016, 
de parlar en nom de Presidència, de l’àrea de presidència, 
a banda de la meua responsabilitat com a conseller d’una 
conselleria determinada, en este cas la d’Hisenda i Model 
Econòmic .
 Per tant, en primer lloc, em referiré a les línies mestres del 
pressupost de Presidència . I, més enllà, ho faré respecte a la 
conselleria d’hisenda .
 Pel que fa a la Presidència, per l’execució de les seues 
competències en 2016, la Presidència compta amb un 
pressupost de 240,6 milions d’euros, i una estructura pres-
supostària composta per sis serveis pressupostaris: sots-
secretaria, gabinet del president, Secretaria Autonòmica 
de Presidència, Secretaria Autonòmica de Comunicació, 
Secretaria Autonòmica de l’Agència Valenciana de Turisme 
i Agència de Seguretat i Resposta a les Emergències .
 Estos pressupostos no es poden comparar quantitati-
vament, ni en termes generals, amb els pressupostos per a 
l’exercici 2015, ja que l’estructura d’esta àrea ha canviat 
considerablement en esta legislatura .
 En els pressupostos de 2015, la secció 05 comprenia nou 
programes pressupostaris que corresponien a la secretaria 
d’agricultura, pesca, alimentació i aigua, junt amb el progra-
ma 711, que donava cobertura pressupostària a la subsecre-
taria d’agricultura .
 Els pressupostos de la secció 05 per a 2016 mantenen, 
per dir-ho així, els programes pressupostaris clàssics de 
la Presidència, com són el programa d’anàlisi i polítiques 
públiques, el 111 .40, i el de gabinet d’organització, 111 .70 . 
Figuren també els programes pressupostaris gestionats pels 
òrgans directius de la Secretaria Autonòmica de Presidència, 
com són el d’administració local, 125 .10, relacions exter-
nes, 112 .40, organització territorial del Consell, 124 .30, i 
secretaria del Consell, 112 .20, junt amb el programa 126 .20, 
per a l’assessorament i defensa en juí dels interessos de La 
Generalitat, que gestiona la direcció general de l’advocacia 
de La Generalitat .
 Així mateix, integren la secció 05 els tres programes 
pressupostaris de la Secretaria Autonòmica de Comunicació, 
que són: relacions informatives, 462 .10; promoció instituci-
onal, 462 .20; i consell assessor de Radiotelevisió Espanyola, 
462 .30 . Per a estos tres programes, que podem considerar 
tradicionals en l’àrea de comunicació, s’afegix ara un de 
nou, anomenat «servei públic de radiotelevisió», amb una 
dotació de 29 milions d’euros .

 Els altres programes pressupostaris que s’integren a la 
secció 05, com a conseqüència de la nova estructura de la 
Presidència en esta legislatura són: en primer lloc, els cor-
responents a l’Agència Valenciana de Seguretat i Resposta 
de les Emergències, es tracta del programa 221 .10, d’emer-
gències, protecció civil, prevenció i extinció d’incendis, amb 
una dotació de més de noranta milions d’euros, una miqueta 
més de noranta milions; el programa 222 .10, de seguretat 
pública, policia de La Generalitat i policia local, dotat amb 
quasi 6,5 milions d’euros; i el programa 222 .20, per a la for-
mació a través de l’Ivaspe, amb un pressupost de més d’1,7 
milions d’euros per a l’exercici 2016 .
 També s’inclou en la secció 05 el programa pressupostari 
751, d’ordenació i promoció del turisme, amb una previsió 
de despesa per a 2016 de quasi setanta milions d’euros .
 Tots estos programes de gestió pressupostària són sos-
tinguts per un únic programa horitzontal de subsecretaria, el 
programa 121 .20, d’alta direcció i serveis generals, tot i que 
la subsecretaria, com a centre directiu, assumix també la ges-
tió pressupostària del programa 112 .50, d’alt assessorament 
de ciència i tecnologia .
 Per últim, s’ha d’assenyalar que a la secció 05 correspon 
també el pressupost de la Fundació Comunitat Valenciana-
Regió Europea, que ascendix a més de set-cents trenta-sis 
mil euros .
 El pressupost de l’entitat de dret públic Agència 
Valenciana de Turisme, amb una dotació per a 2016 de més 
de trenta-huit milions d’euros . I esta xifra suposa el 55% del 
programa pressupostari 751 .10, d’ordenació i promoció del 
turisme . Més del 55% del programa .
 En conjunt, este programa té una disminució del 18,7, per 
raó de què, ¿per què disminuïx este programa? Per raó de les 
menors dotacions en les ampliacions de capital de CACSA 
i Aerocas, que és el . . ., que estan ara imputats, com saben 
vostés, a turisme, perquè el president dels consells d’admi-
nistració és el secretari autonòmic de turisme .
 Entre altres coses, esta Agència Valenciana de Turisme 
ha de donar suport a les empreses del sector; potenciar la 
promoció del turisme internacional; potenciar la inversió 
en municipis turístics; afavorir la desestacionalització del 
sector, potenciant, a l’hora, el turisme interior; incentivar la 
xarxa de centres de formació turística, on la inserció laboral 
es troba en taxes al voltant del 70% .
 L’aeroport de Castelló, amb el pressupost que supera 
els nou milions d’euros, i són, com he dit, una significativa 
reducció respecte al pressupost de 2015, que va ser de 12 
milions d’euros .
 I la Ciutat de les Arts i les Ciències, amb un pressupost de 
més de cent setze milions, que representa menys de la meitat 
del pressupost inicial de l’exercici 2015 .
 D’esta manera, el pressupost consolidat de la secció 05 
ascendix a 404 .804 .000 euros, encara que d’esta xifra s’han 
de descomptar les transferències i compensacions internes, 
per valor de quasi seixanta-sis milions, fonamentalment del 
programa 751, d’ordenació i promoció turística, a l’Agència 
Valenciana de Turisme i a CACSA i aeroport de Castelló, en 
forma d’aportacions de capital, obtenint així un pressupost 
consolidat de 338 .814 .660 euros .
 Les partides més significatives a destacar en els progra-
mes pressupostaris de la secció 05 són les següents:
 Sotssecretaria. En primer lloc, s’incrementa significativa-
ment la dotació del programa alt assessorament en ciència i 
tecnologia. En concret, les transferències per al finançament 
de la Fundació Premis Rei Jaume I, s’incrementen en un 
300%. El que es tracta és, en definitiva, de demostrar en 
xifres el compromís de La Generalitat amb l’organització 
dels premis Jaume I. En concret, el finançament de les des-
peses de personal i funcionament s’incrementa en 140 .000 


